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Introducció i justificació

Durant el Grau en Sociologia, així com en els anys anteriors a cursar aquests
estudis, he estat molt interessat pels diversos models educatius i el seu
funcionament, les seves mancances i el seu èxit. M’he trobat al meu voltant molts
alumnes que, immersos en un sistema educatiu en concret, decideixen deixar
d’estudiar per diferents motius. És en aquest aspecte en el que m’agradaria
aprofundir en el meu Treball de Final de Grau: l’abandonament escolar. Considero
que és una problemàtica molt interessant a tractar sent en el nostre país
capdavanter europeu en aquest aspecte per part dels estudiants homes i el quart
per part de les dones, darrere de Rumanía, Malta i Bulgària, segons les dades que
proporciona l’Eurostat recollides l’any 2020. Abans d’iniciar el treball m’he estat
informant a partir de diverses fonts i me n’he assabentat de l’existència d’uns
centres educatius amb unes característiques diferenciades dels que podríem
anomenar “centres ordinaris”. Es tracta de les Escoles de segona oportunitat (E2O),
diferenciats de l’educació reglada. Un d’ells és en el que em centraré durant el
treball: La Fundació el Llindar, situat a Cornellà de Llobregat. Aquest centre
d’educació no reglada amb 18 anys de trajectòria ofereix educació obligatòria i
postobligatòria. Acull a adolescents i joves que s’han deslligat del sistema educatiu
reglat abans de finalitzar l’etapa educativa obligatòria per oferir-los-hi una segona
oportunitat a partir d’una metodologia, tant d’ensenyament com d’aprenentatge,
diferenciada de la de l’educació reglada. Són aquestes diferències les que prenen
rellevància en aquest treball. Principalment el punt de mira és la metodolgia
emprada en l’etapa obligatòria, un projecte que el centre anomena Aula Taller.

Els conceptes claus del treball són: Abandonament escolar prematur (AEP), Escoles
de segona oportunitat (E2O) i Estratègies de retorn.

A nivell teòric utilitzaré un seguit d’articles acadèmics que fan referència al tema en
qüestió. S’ha comentat internacionalment però entenent les escoles de segona
oportunitat com un projecte nacional em detindré més en els articles que tracten
l’abandonament escolar i les seves possibles causes i conseqüències a nivell
nacional i amb el Dossier de l’Escola de Segona Oportunitat de la Fundació el
Llindar publicat a la seva pàgina web.

A nivell metodològic parteixo de la següent pregunta de recerca: “Quines són les
estratègies de retorn de la Fundació El Llindar per tal de revertir l’abandonament
escolar prematur i quin és l’impacte que genera en el seu alumnat?”. Intentaré donar
resposta a la qüestió a partir de la tècnica d’entrevistes qualitatives.
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Figura 1. Gràfic de l’abandonament escolar prematur a la UE. Font: Eurostat.
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Marc teòric i conceptual

Les escoles de segona oportunitat (E2O) són centres que intenten revertir la
problemàtica de l’abandonament escolar prematur oferint una segona oportunitat a
joves sense titulació que, després d’haver abandonat els estudis, hi acudeixen per
tal de reprendre’ls i adquirir un títol equivalent a l’ESO. Aquests centres, 42 a l’Estat
Espanyol, ofereixen un innovador i exitós model pedagògic a través d’itineraris
personalitzats, reforç en competències bàsiques i laborals, experiències pràctiques
en vinculació amb el món empresarial i un recolzament en demandes socials amb
una especial atenció als més vulnerables. En la seva carta de principis fundamentals
exposen la pretensió de treballar en programes finançats i supervisats per
l’administració local, regional i estatal corresponents disposant també de mitjans
financers, estructurals i humans necessaris per garantir la continuïtat de la
intervenció amb els joves així com disposar d’un marc legal que proporcioni el
reconeixement i la homologació d’aquest model i les seves accions educatives i
formatives. Aquest model és exitós en el sentit de que aconsegueix que els alumnes
d’aquests centres puguin acreditar una titulació equivalent a la ESO i a partir d’aquí
optar per sortides professionals o bé seguir amb la seva formació acadèmica a
través d'itineraris ordinaris. Per tant, considero que en aquest sentit reverteixen
l’abandonament escolar. L’objecte d’estudi d’aquest treball són les estratègies d’un
d’aquests centres, concretament la Fundació El Llindar situada a Cornellà, per tal de
revertir l’abandonament escolar prematur i l’impacte que aquestes estratègies
generen en el seu alumnat. Per tal d'aconseguir-ne diferents perspectives dins del
mateix centre es realitzaran tres entrevistes: una a la directora del centre Begonya
Gasch, una altra a una docent del centre i una darrera a una alumna del mateix.

Fundamento a nivell teòric l’objecte d’estudi a partir del dossier de l’Escola de
Segona Oportunitat “El Llindar” i de diversos articles, extrets de la biblioteca digital
de la UAB mitjançant la web “of science”, que han tractat amb anterioritat a la
realització d’aquest estudi el tema que ens ocupa: les escoles de segona oportunitat
i les estratègies de retorn per part de centres com aquests per tal d’intentar revertir
el fenomen de l’abandonament escolar prematur així com l’impacte d’aquestes en
els alumnes dels mateixos.

La fundació El Llindar ofereix informació sobre el propi centre educatiu en un dossier
disponible a la seva pàgina web. Es presenta com a un centre que duu a terme una
nova política educativa articulada des de les diferències, no des de la homogeneïtat.
“L’escola orienta i acompanya a adolescents i joves que es troben exclosos del
sistema educatiu i social. Impulsa actuacions educatives i professionalitzadores,
apostant per recorreguts formatius personalitzats en escenaris reals de treball.
Fomenta el retorn al sistema educatiu reglat, augmentant la ocupabilitat de l’alumnat
per accedir en millors condicions al mercat laboral.” El dossier presenta cinc
elements rellevants de la política educativa de “El Llindar”, elements en els que es
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recolza la seva política educativa. L’acompanyament subjectiu de l’alumnat,
escoltant per tal de responsabilitzar. L’alternança de formació i treball, amb la idea
d’aprendre fent. Itineraris flexibles i personalitzats, qualificats i certificats. Un treball
col·laboratiu, construint juntament amb altres estudiants. I per últim espais de treball
metodològic en equip. Seguidament, també presenta els sis espais de formació que
ofereix entre El Baix Llobregat i el Barcelonès Sud. L’Aula Taller, l’Escola d’imatge
personal, l’Escola Restaurant “El Repartidor”, l’Escola d’automoció, el Taller de
manteniment i el Garage Lab. S’explica que la fundació El Llindar compta amb un
equip de 50 professionals, un equip multidisciplinar estable i consolidat en el món de
l’educació que treballa de forma conjunta enfocant-se en l’acompanyament de
l’adolescent o jove. Compten també amb l’ajuda i suport d’un grup de voluntaris,
estudiants en pràctiques i col·laboradors externs experts en diferents àmbits.

El primer article seleccionat “El camino desde la vulnerabilidad escolar hacia el
desenganche educativo. El papel de las escuelas de segunda oportunidad en la
estrategia contra el abandono educativo.” Fa una breu i útil introducció de les
escoles de segona oportunitat. Comenta que va néixer la proposta a la Comissió
Europea l’any 1995, l’any 1999 es va crear l’Associació Europea de Ciutats
d’Escoles de Segona Oportunitat i actualment les Escoles de Segona Oportunitat
formen part dels denominats Programes de Noves Oportunitats. M’he centrat en el
cinquè apartat de l’article “La experiencia de la escuela de segunda oportunidad
como ejemplo de proactividad.” que ofereix estratègies i característiques de centres
com aquests. L’article deixa clar que el punt de partida per oferir un currículum
motivador és conèixer a qui va dirigit i recomana fer una entrevista amb l’alumne
abans de començar el procés educatiu per tal de dissenyar un programa
personalitzat. Uns dels trets característics dels estudiants d’E2O és la desmotivació
arrel de la seva experiència educativa i la falta de confiança en la pròpia capacitat.
Mostra també l’objectiu central dels docents: la necessitat de recolzar els estudiants
a través del diàleg i els canals de comunicació permanent. Comenta també una
diferència amb els centres reglats, les sancions. Les E2O utilitzen regles de manera
flexible, adequant-les al context personal de l’alumne. Es busca l’adhesió del jove a
l’escola sense un sistema de sancions estricte, sinó més aviat a partir de la
motivació d’aquest. Un últim tret característic que l’article exposa i no vull passar per
alt és la metodologia emprada de treball en equip, agrupaments d’alumnes segons
interessos, i no segons el nivell educatiu d’aquests.

Del segon article “Desenganche y abandono escolar, y medidas de re-enganche:
algunas consideraciones.” aprofito les vuit mesures compensatòries, pal·liatives i
opcions de segona oportunitat amb resultats exitosos en termes de reenganxament
que defensa. Les exposo a continuació. Relacions amb el professorat, companys i
altres professionals que permeten la implicació dels estudiants en la presa de
decisions, l’atenció i la cura respecte el potencial acadèmic i personal de cadascú
basades en l’escolta i el respecte mutu reconeixent-ne els punts forts. Un currículum
d’ensenyança en relació amb l’aprenentatge flexible a necessitats individuals. Una
pràctica pedagògica pel desenvolupament del currículum amb els propis estudiants,

6



sent ells partícips en les ensenyances i mètodes d’aprenentatge potenciant activitats
en grup. Una avaluació d’aprenentatges que té en compte múltiples aspectes: No
només acadèmics sinó també de confiança, motivació, organització, relacions
interpersonals i professionals. Accions de recolzament, assessorament i orientació.
Adopció d’enfocaments holístics i integradors atents a aspectes conductuals,
cognitius, emocionals i socials. Un cultiu de condicions organitzatives. I, finalment,
relacions amb la comunitat: cultivar relacions amb les famílies, recolzar-les i
implicar-les així com amb organitzacions culturals, socials, educatives i
empresarials. L’article convida a una reflexió que m’ha semblat molt interessant:
“Quan parlem d’estudiants que estan desenganxats i amb els que s’han de prendre
certes mesures per evitar abandonaments i re-integrar-los a la seva educació o
formació, no estem parlant d’un grup homogeni ni, per tant, podem pensar en vies
de resposta que també ho siguin.”

El tercer article tracta d’un context diferent al Català, concretament del Xilè, així que
pot semblar esvieixat. Tot i així m’és de gran utilitat perquè se centra en l’experiència
dels joves estudiants de centres de re-integració educativa. L’article “Expectatives
educacionals d’estudiants que concorren a escoles de segona oportunitat.
L’experiència xilena.” fa una petita contextualització d’aquest escenari xilè
comentant que aquestes escoles de segona oportunitat acullen a joves que no estan
matriculats a l’escola o estan en risc de desertar definitivament del sistema
educacional. Aquest perfil inclou a joves amb dificultats com problemes de
comportament, discapacitat física, problemes de caràcter psicològic, limitacions
intel·lectuals, addicció a les drogues o a l’alcohol, conductes criminals o bé per
maternitat. Les escoles de segona oportunitat xilenes pretenen integrar i brindar una
segona oportunitat a aquests joves, d’entre 8 i 18 anys, per graduar-se. La qüestió
pel que he seleccionat aquest article és la percepció que ofereix d’aquests joves
envers l’escola de segona oportunitat. En resulten dues percepcions dominants: Per
una banda la voluntat d’adquirir en aquesta escola habilitats de comunicació,
d’utilitat immediata creixent el seu bagatge cultural atorgant així facilitats per facilitar
la integració, que els hi permeti enfrontar-se exitosament a situacions de
comunicació social entenent que a nivell social es discrimina a qui no maneja els
codis culturals hegemònics, el capital cultural que s’adquireix a l’escola. Per altra
banda els alumnes també troben rellevant l’accés a l’àmbit laboral. Troben que hi ha
un clar vincle entre l’educació i les possibilitats laborals i vitals. Associen la obtenció
de la “licencia de cuarto medio” d’educació secundària com la certificació mínima
exigida que permet accedir a les posicions laborals menys valorades. Es percep que
correspon a una condició necessària per desenvolupar-se plenament en la vida
adulta, qüestió associada pels estudiants amb “ser”, “ser algú”.
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Conceptes centrals del TFG

- Abandonament Escolar Prematur (AEP): No finalització dels estudis
obligatoris de l’educació formal reglada.

- Escoles de Segona Oportunitat (E2O): Centres educatius que intenten
revertir la problemàtica de l’abandonament escolar prematur oferint
una segona oportunitat a joves sense titulació amb la intenció de que
retornin a l’educació formal reglada.

- Estratègies de retorn: Mètodes emprats per E2O per tal de revertir
l’AEP.
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Metodologia

El mètode emprat per recopilar la informació necessària per tal de respondre la
pregunta plantejada és en forma de tres entrevistes concertades amb la Fundació el
Llindar. Una primera a la directora del centre Begonya Gasch Yagüe, una segona a
la responsable del projecte Aula Taller i docent del centre i una última a una de les
alumnes del mateix. A continuació exposo la justificació metodològica i l’ús pertinent
d’aquestes tres entrevistes. Basant-me en el manual “Introducción a la investigación
cualitativa: Fases, métodos y técnicas, de Joan M. Verd i Carlos Lozares” he
considerat el mètode qualitatiu de l’entrevista adient pel tipus d’estudi proposat.
Pel tipus de pregunta d’investigació i pel tipus d’informació que es vol aconseguir
s’apunta a fets que no es poden observar directament; se centra en mètodes
pedagògics que es teixeixen dia a dia durant un procés tant d’ensenyament com
d’aprenentatge a partir de la triple relació entre el centre, l’equip docent i l’alumnat,
prenent rellevància la opinió d’aquest últim agent relativa a la interpretació i sentit
que per a l’alumna entrevistada té el mètode pedagògic emprat pel centre així com
la percepció d’impacte que aquest té al conjunt de l’alumnat del centre per part dels
altres dos agents: l’institucional i el docent. Es proposa l’ús d’entrevistes per tal
d’aprofitar la posició determinada per part de les tres entrevistades, directament
relacionades al fenomen que s’estudia, contemplant els tres àmbits interrelacionats
en el fenòmen. Les entrevistes són temàtiques, dirigides per blocs que es van
repetint sistemàticament en base als continguts establerts durant l’elaboració de les
mateixes a partir del marc teòric. La modalitat és presencial en el cas de les
entrevistes a la docent del centre i a l’alumna i on-line, a través de la plataforma
“Google Meet” en el cas de l’entrevista amb la directora del centre. La finalitat de les
mateixes és conèixer i comprendre, a partir de les explicacions i reflexions
proporcionades per les tres entrevistades, el fenomen a estudiar a partir de
preguntes concretes per tal d’obtenir la informació empírica necessària en relació a
la pregunta d’investigació. Estan pensades en modalitat individual amb la intenció de
que la persona entrevistada no estigui condicionada per factors externs a ella
mateixa en el moment d’opinar i reflexionar en relació al projecte en el que hi estan
immersos, des de diferents posicions, els tres agents entrevistats.
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A continuació s’exposa un quadre que mostra els conceptes principals a tractar
durant les entrevistes, repetits sistemàticament en cadascuna d’elles, amb les seves
respectives dimensions partint de la pregunta de recerca, que l’encapçala:

“Quines són les estratègies de retorn de la Fundació El Llindar per tal de
revertir l’abandonament escolar prematur i quin és l’impacte que genera en

el seu alumnat?”

CONCEPTES DIMENSIONS

Estratègies de retorn · Acompanyament subjectiu de
l’alumnat.
· Alternança formació i treball.
· Itineraris flexibles i personalitzats.
· Treball col·laboratiu amb els
companys.
· Espais de treball.

Impacte en l’alumnat · Visió institucional (per part de la
directora del centre).
· Visió de l’equip docent (per part de
la responsable del projecte Aula
Taller i docent del centre).
·Visió de l’alumnat (per part d’una
alumna del centre inscrita al projecte
Aula Taller).

Taula 1. Quadre conceptual dels elements a tractar en les entrevistes. Font:
elaboració pròpia.
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Resultats

Com s’ha comentat a l’apartat del disseny metodològic les entrevistes són
temàtiques, dirigides per cinc blocs que es van repetint sistemàticament en les tres
entrevistes en base als continguts establerts durant l’elaboració de les mateixes a
partir del marc teòric. Els blocs són els següents: Informació personal, Institució,
Estratègies de retorn, Valoració personal i Perspectives de futur. Per tal de
seleccionar ordenadament la informació que interessa en relació a la pregunta de
recerca es parteix del quadre que es troba a l’apartat anterior on hi apareixen els
conceptes a tractar amb les seves respectives dimensions. En el tercer bloc,
Estratègies de retorn, es troben les preguntes que interpelen a les cinc dimensions
del primer concepte “Estratègies de retorn”. El concepte es desglossa en cinc
dimensions coincidint amb els cinc elements rellevants, tal com publiquen a la seva
pàgina web, en els que es recolza la política educativa de “El Llindar”. Es tracta de:
Acompanyament subjectiu de l’alumnat, alternança de formació i treball, itineraris
flexibles i personalitzats, treball col·laboratiu, i espais de treball. En aquest bloc es
demana a les entrevistades que expliquin de quina manera entenen i viuen un per
un aquests cinc elements diferenciats de l’educació reglada, cadascuna de les
entrevistades des de la posició que ocupa. Aquest diferent posicionament i la
repetició de les preguntes permet triangular la informació que ofereixen element per
element. L’ordre que se segueix per seleccionar cites de les transcripcions de les
entrevistes és: la visió de la directora i fundadora del centre seguida de la visió de la
docent i responsable de projecte i contrastant-les a continuació amb la visió de
l’alumna. El següent anàlisi repassa cada element en concordança amb les
preguntes i respostes de les tres entrevistes referents als mateixos elements.

El primer element és l’“Acompanyament subjectiu de l’alumnat”. Aquest és
considerat per part de les tres entrevistades un dels elements característics de la
fundació, que la diferencien de l’educació reglada, que més presència té en el
projecte. Expliquen les entrevistades que la situació personal de la majoria
d’alumnes del centre és complicada i la resposta que es dona és una atenció
personalitzada a partir d’aquest acompanyament subjectiu. No és tan sols un
objectiu concret escoltar a l’alumne i acompanyar-lo en base a les seves dificultats i
necessitats sinó que esdevé una manera de fer que abarca tot el treball que es fa
dia a dia amb els joves, des de que s’inscriuen al centre fins que marxen havent
acabat, o no, el seu itinerari. Les següents cites mostren com tant la directora del
centre com la docent segueixen la mateixa lògica a l’hora d’entendre aquest element
i posar-lo en pràctica així com l’alumna rep positivament aquesta metodologia o
manera d’entendre la relació del centre amb l’alumnat, una manera que el diferencia
del centre d’educació reglada on hi havia estat estudiant.

- “L’acompanyament subjectiu té a veure amb lo que és cada persona. I amb el què
arriba cadascú. Aquí intentem no tenir un ideal d’alumne. (...) Subjectiu vol dir tenir
en compte al subjecte. Que no són objectes. Que uno lo mueve.. no, no. Com que
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són subjecte tenen una responsabilitat. (...) Amb el que cadascú arriba ens posem a
treballar. (...) L’acompanyament subjectiu és un acte d’intentar abordar l’obstacle de
cadascú per poder aprendre.” Begonya Gasch Yagüe, directora del centre.

- “Aquí cada un d’ells és un subjecte, és una persona, amb una vida, amb una història
(...) i anirem justament a acompanyar-los i a ajudar-los i a fer tot el possible perquè
puguin reenganxar-se al sistema educatiu i puguin fer-se un futur, no? eh… formatiu i
laboral eh… digne. Ehm… llavors, aquest és el treball de l’acompanyament
subjectiu, no? la mirada individualitzada amb cada un dels nostres alumnes, eh…
per poder entendre una mica més enllà les seves dificultats.” Miranda, docent del
centre.

- “(…) los que estamos aquí hemos vivido muchas cosas y el instituto es muy
diferente a aquí. O sea, muchísimo. Pero por mil cosas, porque allí no te dan la
atención que necesitas. (...) si tu tienes un problema ellos no te van a sentar a una
silla y te van a decir: “Oye, qué te pasa? Cuéntamelo, ábrete…”, yo qué se, cosas
así, sabes? Aquí por ejemplo cualquier profe que tengas, en esa hora, si te ve rallao
o te ve, yo qué sé, que no estás como siempre, que tienes un día malo, un bajón, lo
que sea, que no estás centrao… Es que no le importa sacarte fuera un momento y
decirte: “Oye, estás bien? Cuéntame ésto, ésto y ésto, ábrete, deja que te entre un
poquito el aire y luego entramos y ya está.” Nerea, alumna del centre.

Com a segon element comptem amb l’”Alternança de formació i treball”. En la part
del projecte de la Fundació el Llindar que interessa en relació a l’estudi de cas,
l’Aula Taller, es treballa a partir de tallers a més de les sessions més acadèmiques
com ho poden ser les matemàtiques o les llengües. Aquest és un element molt
relacionat amb el cinquè “Espais de treball” sobretot en el projecte de l’Aula Taller ja
que és en aquests espais on hi té més presència aquesta part pràctica a la que es
refereix el terme “treball” de l’element ara analitzat “Alternança de formació i treball”.
Aquest element es fa més evident en les ofertes de formacions
professionalitzadores, en les que es realitzen pràctiques a centres de treball real.
Alternar la formació i el treball és una metodologia molt present en totes les etapes i
projectes d’aquest centre, sent una clara diferència dels instituts de l’educació
reglada. Les següents cites extretes de les transcripcions de les entrevistes mostren
com s'entén, per part de les entrevistades, aquest element.

- “Nosaltres pensem que la millor manera d’aprendre és treballant. La millor manera
d’aprendre és fent les coses. Per això diem “Pensar con las manos” (...) a l’Aula
Taller, com vas veure amb la Nerea, la metodologia és treballar amb tallers.”
Begonya Gasch Yagüe, directora del centre.

- “Els alumnes que passen per l’Aula Taller cursen totes les matèries, tots els tallers
professionalitzadors, passen per cuina, per electricitat, per tèxtil, per mecànica, eh…
etcètera, a part de les aules bàsiques, i això els hi permet poder dirigir-se a la
formació d’un ofici en el cas de que descobreixin que un dels oficis que treballen
aquí els interessa (...) hi ha molts alumnes que una vegada finalitzada l’etapa
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d’escolarització obligatòria eh… continuen formant-se al Llindar (...) en aquestes
famílies professionals és on es veu més l’alternança entre formació i treball.”
Miranda, docent del centre.

- “Sí, (...) hacemos mh… electricidad… ¿Qué más hacemos? Hacemos “GarageLab”,
no sé si sabes lo que es. (...) Ahí arriba, a tomar por culo de aquí. Y hacemos
como… cosas con… con máquinas, como llaveros y cosas de esas. O sea, super
chulo. Y qué más hay? No… deporte, que es lo básico. (...) Y luego está escalada,
que está en el edificio de al lao, bueno, un poquito más pa allá. Que es escalar.
Educación física que la hacemos en una pista de allí de Almeda allí en un pabellón y
GarageLab que la hacemos allí arriba. Y también está fusteria… Fusteria lo he
dicho? No, no? Fusteria que está también aquí dentro, pero está abajo, que es como
un espacio todo de fusteria. Y también hacemos, yo qué sé… sillas, lámparas y
cosas de esas. Está tope de chulo todo. O sea, no es todo el rato mates, catalán,
castellano, educación… no. O sea, nos movemos, por así decirlo.” Nerea, alumna
del centre.

El tercer element “Itineraris flexibles i personalitzats” està directament relacionat
amb el concepte esmentat de l’acompanyament subjectiu. Les entrevistades
expliquen que l’itinerari elaborat per als adolescents i joves del centre pot ser
canviant i s’elabora i modifica segons els interessos, necessitats i capacitats de
cada alumne. És un element clarament diferenciat de la metodologia de l’educació
reglada que duen a terme i defensen. Flexibilitzar i personalitzar l’itinerari de
l’alumne és materialitzar aquesta voluntat d’acompanyar i de tenir en compte la
subjectivitat de cadascú. Es constata a partir de les cites extretes.

- “(...) personalització té molt a veure amb lo subjectiu. Allò que dèiem abans, no? Que
cada jove que arriba l’escoltem i col·laborem a veure quin pot ser el seu itinerari.
Flexible vol dir que tu pots (...) canviar a un altre itinerari (...) els itineraris són en
funció dels interessos i les necessitats dels joves. (...) Això en El Llindar és radical, i
no vol dir que un ho ha fet malament o… es que als 16 anys o als 17 anys tenir molt
clar el que es vol fer amb la vida és como un imperatiu que l’escola d’avui ho
demana i jo crec que és un gran error. (...) Pues fantàstic, aquest és un gran èxit. He
fet una cosa per saber que no era lo meu, vaig a provar una altra cosa.” Begonya
Gasch Yagüe, directora del centre.

- “(...) justament una mica en relació a la primera pregunta, no? (...) El nostre objectiu
com a tutors eh… d’un grup és conèixer, apropar-nos i acompanyar a cada un dels
nostres alumnes d’una manera diferent eh… i escoltant, donant lloc a la paraula i
això ens permet orientar-nos eh… de la millor manera possible. (...) Quina és la
millor opció per ells ehm… no només a nivell de… de capacitat sinó a nivell de
competències, no? com a… com a persones eh… no tots estan en el moment vital
per poder sostenir una formació determinada.” Miranda, docent del centre.

- “O sea, no es que yo lo haya cojido, o sea, ellos han creído que para mí es el nivel
adecuado. (entrevistador: Te han encarado, viendo tu nivel o viendo tu perfil te han
encarado de la mejor forma que han sabido, no?) Sí. (entrevistador: Crees que tu
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itinerario, o tu… sí… tu itinerario se adecúa a tus intereses y necesidades?) Sí. (...)
He hecho un recorrido demasiado largo, o sea, llevo aquí tres años. Que
normalmente nadie lleva aquí tres años. Está uno, dos, se van a PFIs o se sacan la
ESO… Yo llevo aquí tres años demasiado currados y ahora mismo estoy en un
punto que… o sea, estoy a tope, porque sino mal vamos.” Nerea, alumna del centre.

El quart element “Treball col·laboratiu amb els companys” es tracta de manera
diferenciada per part de la directora i la docent, fent referència al treball col·laboratiu
entre els professionals del centre per complir amb la metodologia proposada, i per
part de l’alumna, que exposa en quin sentit s’efectua una col·laboració també
existent entre l’alumnat. Compartir l’ensenyament dirigit a cada alumne amb tots i
cadascun dels professionals que treballen amb ell és un element clau en la
metodologia d’aquest centre. Periòdicament els professionals es reuneixen per
coordinar aquest ensenyament compartit. També en relació a aquest
acompanyament subjectiu tan present, tenint en compte a cada alumne, treballant
en equip per donar-li tant com es pugui una atenció personalitzada pendent de les
seves necessitats. Per la seva banda, l’alumna explica com els alumnes, amb
itineraris i nivells diferents dins d’una mateixa aula o taller, s’ajuden i col·laboren
entre ells.

- “Treball col·laboratiu, és una manera de fer a El Llindar. Col·laboratiu intra i
externament. (...) és col·laboratiu amb tots aquells que ens poden aportar coses i
podem construir saber conjunt. L’Aina en té un, des del món de l’acadèmia, i
nosaltres en tenim un altre des de la pràctica. Pues ajuntem. Però a dintre el que
fem un treball col·laboratiu… el que fem és això que deia, espais de treball. Que són
la construcció de casos, les triangulacions i les metodològiques. I és que un
professional porta un noi, una noia, porta una situació i entre tots pensem la millor
manera d’abordar-la.” Begonya Gasch Yagüe, directora del centre.

- “(...) tenim espais de treball, tenim construccions de casos, tenim triangulacions,
tenim reunions metodològiques eh… i tenim també reunions informatives, no? on
parlem de cada un dels nostres alumnes eh… centrant-nos en aquest alumne
conjuntament amb tots els professionals que intervenen d’una manera o altre amb
aquest alumne, no? Per tant, intentem buscar sempre la millor orientació entre tots
els professionals.” Miranda, docent del centre.

- “Hay dos chicos que llevan aquí a lo mejor tres años en España y no dominan tanto
el catalán. Pues sí que los ayudamos, en plan, yo y la Zara a lo mejor sí que los
ayudamos, en plan… ¿Esto qué es? Pues se lo decimos o le decimos: “Va, esto…”.
Sí, hacemos muchas cosas conjuntas. Es que hay muchos talleres, entonces, yo
qué sé… en todo nos ayudamos un poquito porqué sino sería un caos. Te lo digo.
Para ella, o sea, para Miranda. Pa nosotros, pff… pero sí… si no ayudamos un
poco… no sé… Pero sí, nos ayudamos muchísimo.” Nerea, alumna del centre.
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El cinquè element són els “Espais de treball”, molt relacionat amb l’alternança de
formació i treball. Les professionals del centre entrevistades expliquen com aquests
espais de treball són una eina metodològica de centre dirigida a millorar els
aprenentatges que els alumnes assoleixen a les aules complementant-los amb la
pràctica que s’adquireix en aquests espais de treball. Estan pensats, a més
d’aquesta complementarietat a l’aprenentatge més acadèmic, per a que els alumnes
puguin donar-li un sentit pràctic a aquests aprenentatges i en el cas de les
formacions professionalitzadores per a establir un primer contacte amb el món
laboral de l’àmbit corresponent als estudis que cursen al centre en un escenari real
de treball.

- “A l’Aula Taller, com vas veure amb la Nerea, la metodologia és treballar amb tallers.
Però per exemple, per donar un pas més, on estic jo ara, estic al Repartidor, a
l’escola restaurant al segon any hi ha un escenari real de treball. Vol dir que ara, a
l’hora del migdia hi ha un servei de restaurant i la gent ve a menjar. I els de cuina fan
la cuina i els de sala fan la sala. Hi ha algun contractat però hi ha d’altres que és el
seu segon any d’aprenentatge. I creiem que un escenari real de treball ajuda molt a
aprendre.” Begonya Gasch Yagüe, directora del centre.

- “L’Aula Taller, bueno, nosaltres li diem així (...) pretén ser un mix entre l’aula més
acadèmica i el taller (...) per una banda tenim les aules (...) i per altra banda tenim
tallers professionalitzadors (...) hem incorporat el treball per mòduls. Els mòduls el
que pretenen és fer (...) una relació, com… eh… treballar d’una manera transversal
entre un taller i una aula, perquè el que sí que hem detectat és que la majoria
d’alumnes a nivell manipulatiu es defensen molt bé i es mostren molt interessats
però a nivell acadèmic tenen moltes més dificultats per afrontar-se a un treball, no?,
més de aula (...) el que intentem és eh… relacionar aquesta part més acadèmica
amb la part més pràctica perquè li donin un sentit (...) en el cas de matemàtiques
treballem el mòdul tecnològic en que es vinculen les matemàtiques amb la fusteria.”
Miranda, docent del centre.

Havent comentat un per un els cinc elements es demana si, a part dels cinc
comentats, consideren que n’hi ha algun altre diferenciat de l’educació reglada
també rellevant a comentar. Les professionals, ambdues en la mateixa línia,
destaquen el desig de l’ensenyament, el voler estar amb aquest tipus d’alumnes i
contribuir a transmetre aquest desig per l’aprenentatge i, sobretot, fer-los veure que
són subjectes importants, que tenen un valor i animar-los a tenir propòsits i
esperança. Per la seva banda, l’alumna comenta que en aquest centre l’horari
acadèmic és més reduït que el dels instituts d’educació reglada.

- “És un element que és transversal a tots els que tu m’has preguntat i que surten al
dossier, com dius, però és el desig del professional. O sigui, és el desig de voler
estar amb aquests nois i noies i de pensar que tenen futur. I que tenen un lloc en
aquest món (...) I crec que això és essencial, que els professionals que ens
dediquem a l’educació, tant de la ordinària com no, hem de transmetre desig per
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aprendre i saber que tothom té un lloc en aquest món, que pot fer moltes coses i ser
moltes coses.” Begonya Gasch Yagüe, directora del centre.

- “Jo crec que és important destacar, tot i que ja ho hem dit, que el que vincula tots
aquests factors (…) és l’acompanyament que fem i la mirada que tenim cap als nois.
I crec que encara que s’hagi dit s’ha de remarcar que no es tracta de grups reduïts,
que no es tracta de tallers professionalitzadors, es tracta de mirar-te els nois, a cada
un, d’una manera individualitzada i donant lloc a la paraula, no? Per a que puguin
parlar i puguin dir.” Miranda, docent del centre.

- “Aquí hay menos horas (ríe), ya está. Lo único.” Nerea, alumna del centre.

En relació al segon concepte a tractar durant les entrevistes, un cop comentats els
elements més rellevants, que diferencien el centre de la Fundació El Llindar dels
centres d’educació reglada, es demana a les entrevistades quin impacte creuen que
aquests tenen en els alumnes. A partir de les respostes comptem amb la triple visió:
institucional, docent i de l’alumnat. L’impacte que pren protagonisme i que tant les
professionals com l’alumna expliquen emocionades és aquesta mirada cap a
l’alumne, el reconeixement que se li dóna a qui no n’ha tingut mai, el transmetre
desig per continuar avançant de la manera que sigui tot i les dificultats de cadascú.

- “Tenen la sensació que és un lloc que se’ls mira (...) l’impacte sobretot és que
cuentan para alguien, que són algú, que tenen alguna cosa a dir. I és la seva cosa,
que a lo millor no és el que a mi m’agrada però no és lo important que sigui lo que a
mi m’agrada. I el més gran impacte probablement és que tinguin ganes de desitjar
futur. (...) i que es reconciliin amb la seva vida, que es reconeixin com a persones”
Begonya Gasch Yagüe, directora del centre.

- “Ells senten que són mirats, que són escoltats, que no són eh… els que molesten,
que no són els que es deixen abandonats a la última fila (...) que tenen valor, (...) i
que tenen una possibilitat de futur eh… i tenen una possibilitat de tenir una vida
digna (...) més enllà de totes les dificultats que porten arrossegades a la seva vida,
que tothom se’n pot sortir, i que tothom té al menys la oportunitat de que la seva vida
tingui un sentit i la visquin de la millor manera possible.” Miranda, docent del centre.

- “Yo es que este sitio lo valoro demasiado porque es que gracias a esto tengo
pensado un futuro demasiado largo (...) no tengo palabras para hablarte nada malo
de aquí, sinceramente.” Nerea, alumna del centre.
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Conclusions

El treball parteix de la següent pregunta de recerca: “Quines són les estratègies de
retorn de la Fundació El Llindar per tal de revertir l’abandonament escolar prematur i
quin és l’impacte que genera en el seu alumnat?”. Es tracta d’un estudi de cas
qualitatiu exploratori que ha intentat donar resposta a la pregunta a partir de tres
entrevistes concertades amb la directora del centre, una docent del centre
responsable del projecte Aula Taller en el que es es focalitza l’estudi i una alumna
del centre amb un recorregut de tres anys dins del mateix. Aquesta triple visió ha
facilitat un contrast d’informació a partir de la diferent posició determinada de les
entrevistades, contemplant els tres àmbits interrelacionats en el fenòmen.
Les respostes a les qüestions que han estat plantejades van en la mateixa línia per
part de les tres entrevistades, òbviament cadascuna desde la perspectiva que li
ofereix la seva posició. Coincideixen en la concepció i valoració dels elements
estratègics de retorn emprats per part del centre i en l’impacte que aquests tenen en
el seu alumnat. Les conceben com a estratègies efectives, consideren que
compleixen en gran part amb el seu propòsit, i creuen que generen un impacte
sorprenentment positiu en l’alumnat.
M’ha semblat fascinant abordar aquesta problemàtica tan present en el nostre
context social, trobo que d’immens interès sociològic. És un àmbit que penso que
s’ha de reforçar, tant a nivell acadèmic com pràctic, urgentment. L’abandonament
escolar prematur d’un país, evidentment, està directament relacionat amb el nivell
educatiu i competencial de la seva població i sent capdavanters en aquest aspecte a
nivell europeu s’hauria de replantejar el sistema educatiu que aquí s’ofereix per tal
d’efectuar el propòsit mateix, segons el meu punt de vista, de l’educació: el camí
individual i col·lectiu a nivell cognitiu i competencial cap a una societat més oberta,
digna i lliure.
La resposta que la Fundació el Llindar dóna a aquesta problemàtica és conscient del
context educatiu actual. En primera instància el propòsit del centre és retornar
aquests estudiants al sistema educatiu reglat per tal de que puguin continuar la seva
formació acadèmica. Tanmateix, la realitat amb la que es troba és un sistema
educatiu que ofereix una formació reglada que no contempla l’àmplia diversitat de
persones a qui s’adreça i com a conseqüència no arriba a proporcionar una oferta
educativa vàlida per a aquesta població tan diversa. Així doncs, la intencionalitat del
projecte cobra significat en la resposta no només acadèmica sinó humana de
proporcionar als seus alumnes, rebutjats per part del sistema educatiu de formació
reglada, una confiança en ells mateixos que no tenien fins al moment, la concepció
del valor que té cadascú i, parafrasejant a la mateixa directora del centre, voluntat
de desitjar futur. Trobo que la feina que fa aquest centre és a nivell social
colpidorament lloable i exemplar.
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Annexos

Guions de les entrevistes

ENTREVISTA A LA DIRECTORA DEL CENTRE BEGONYA GASCH YAGÜE

Bloc 1: Informació personal.

Begonya Gasch Yagüe, directora de la Fundació El Llindar, em podria
explicar breument la seva trajectòria formativa i professional que l’ha fet
arribar fins al punt en que està ara, dirigint la fundació?

Bloc 2: Institució

Com va sorgir el projecte de la fundació El Llindar?

Les E2O, pel que he consultat, pretenen acollir a joves que no han finalitzat
els estudis obligatoris del sistema educatiu reglat per tal de formar-los amb
l’objectiu de que retornin al sistema educatiu reglat o bé s’incorporin al mercat
laboral havent adquirit un títol equivalent a la ESO o a una Formació
Professionalitzadora certificada de nivell 2. Em podries parlar d’aquesta
homologació de títol?

En el cas de El Llindar, em podria contextualitzar el centre en el panorama
educatiu? Forma part de la xarxa d’educació pública? Rep subvencions
d’entitats privades? Com es financia el projecte?

Segons es mostra a la pàgina web, la fundació El Llindar compta amb un
equip de 50 professionals, un equip multidisciplinar estable i consolidat en el
món de l’educació que treballa de forma conjunta enfocant-se en
l’acompanyament de l’adolescent o jove. Compteu també amb l’ajuda i suport
d’un grup de voluntaris, estudiants en pràctiques i col·laboradors externs
experts en diferents àmbits. A partir de quins criteris es fa la selecció de
professionals que treballen al centre?

Podries aprofundir en la qüestió del grup de voluntaris i col·laboradors
externs que treballen amb vosaltres?

Bloc 3: Treball amb joves / estratègies de retorn.

- En aquest apartat parlarem sobre les estratègies d’aquest projecte
educatiu, estratègies que el diferencien del sistema educatiu reglat.
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Com es procedeix a la selecció d’alumnes? La matrícula és oberta a
qualsevol jove que s’ha deslligat del sistema educatiu reglat?

- El dossier que ofereix el centre a la pàgina web parla de cinc elements
rellevants de la política educativa del mateix, diferenciada de la de
centres d’educació reglada per tal d’aconseguir que els joves que es
matriculen al centre retornin al sistema educatiu reglat o bé
s’incorporin al mercat laboral havent adquirit un títol equivalent a la
ESO o a una Formació Professionalitzadora certificada de nivell 2.
Parlem-ne.

El primer és l’acompanyament subjectiu de l’alumnat, escoltant-lo per tal de
responsabilitzar. Podries dir en què consisteix aquest acompanyament
subjectiu?

Quin és el propòsit del segon element (l’alternança de formació i treball)?

El tercer element que presenta són els itineràris flexibles i personalitzats. En
quin sentit es flexibilitzen i personalitzen?

Com a quart element el dossier esmenta el treball col·laboratiu amb els
companys. De quina manera i amb quin objectiu es proposa aquesta
metodologia?

Com a cinquè i últim punt el dossier esmenta que compteu amb espais de
treball metodològic en equip. Em podries parlar sobre aquests espais i
l’objectiu de la incorporació d’aquest element distintiu?

Trobes a faltar algun element rellevant que no haguem comentat?

Quin impacte creus que generen aquests elements als alumnes de la
Fundació El Llindar?

Consideres alguna mancança en la metodologia emprada per tal de complir
els objectius marcats?

A nivell de gènere, creus que el conjunt de l’alumnat s’acosta a la paritat en
aquest aspecte, o pel contrari al centre hi acudeixen majoritàriament nois i
evoca a una masculinització del mateix? Passa el mateix amb l’equip
professional?

De quina manera o sota quins criteris es defineix la taxa d’èxit en aquest
centre? Teniu algun tipus de dades d’avaluació?

20



Pel que m’he informat, les E2O utilitzen regles de manera flexible,
adequant-les al context personal de l’alumne, buscant l’adhesió del jove a
l’escola en comptes de comptar amb un sistema de sancions estricte. Com ho
podries traduir al context d’aquest centre, la fundació El Llindar?

Bloc 4: Valoració personal

Com valores a nivell institucional les estratègies educatives distingides de
l’educació reglada emprades pel centre?

S’aconsegueixen els objectius marcats (retorn dels estudiants al sistema
educatiu reglat o incorporació al mercat laboral)?

Bloc 5: Perspectives de futur

Quines són les perspectives de futur per part de la Fundació El Llindar?

ENTREVISTA A UNA DOCENT DEL CENTRE

Bloc 1: Informació personal

(Nom), docent del centre la Fundació El Llindar, em podries explicar breument
la teva trajectòria formativa i professional prèvia a ser docent d’aquest
centre?

Bloc 2: Institució

(si no ho ha comentat) Com vas conèixer el projecte de les E2O?

Quina ha estat la teva trajectòria dins del centre i quin és el càrrec que
ocupes actualment?

Bloc 3: Treball amb joves / estratègies de retorn.

- En aquest apartat parlarem sobre les estratègies d’aquest projecte
educatiu, estratègies que el diferencien del sistema educatiu reglat.

- El dossier que ofereix el centre a la pàgina web parla de cinc elements
rellevants de la política educativa del mateix, diferenciada de la de
centres d’educació reglada per tal d’aconseguir que els joves que es
matriculen al centre retornin al sistema educatiu reglat o bé
s’incorporin al mercat laboral havent adquirit un títol equivalent a la
ESO o a una Formació Professionalitzadora certificada de nivell 2.
Parlem-ne.
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El primer és l’acompanyament subjectiu de l’alumnat, escoltant-lo per tal de
responsabilitzar. És una tasca que recau en la docent? (En cas afirmatiu:
Podries dir en què consisteix aquest acompanyament subjectiu?)

Quin és el propòsit del segon element “alternança de formació i treball”?

El tercer element que presenta són els itineràris flexibles i personalitzats. En
quin sentit es flexibilitzen i personalitzen? És responsabilitat de la docent
aquest element?

Com a quart element el dossier esmenta el treball col·laboratiu amb els
companys. De quina manera i amb quin objectiu es proposa aquesta
metodologia?

Com a cinquè i últim punt el dossier esmenta que compteu amb espais de
treball metodològic en equip. Em podries parlar sobre aquests espais i
l’objectiu de la incorporació d’aquest element distintiu?

Trobes a faltar algun element rellevant en la tasca educativa del centre que el
pugui diferenciar del sistema educatiu reglat que no haguem comentat?

Quin impacte creus que generen aquests elements als alumnes de la
Fundació El Llindar?

Com definiu com a docents la taxa d’èxit de l’alumnat del centre?

Consideres alguna mancança en la metodologia emprada per tal de complir
els objectius marcats?

A nivell de gènere, creus que el conjunt de l’alumnat s’acosta a la paritat o pel
contrari al centre hi acudeixen majoritàriament nois i evoca a una
masculinització del mateix? Passa el mateix amb l’equip professional?

Pel que m’he informat, les E2O utilitzen regles de manera flexible,
adequant-les al context personal de l’alumne, buscant l’adhesió del jove a
l’escola en comptes de comptar amb un sistema de sancions estricte. Com ho
podries traduir al context d’aquest centre, la fundació El Llindar?

Bloc 4: Valoració personal

Desde la perspectiva de docent, com valores aquestes estratègies educatives
distingides de l’educació reglada emprades pel centre?
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S’aconsegueixen els objectius marcats (retorn dels estudiants al sistema
educatiu reglat o incorporació al mercat laboral)?

Bloc 5: Perspectives de futur

Quines són les teves perspectives de futur professional? Tens intenció de
seguir formant part del projecte?

ENTREVISTA A UNA ALUMNA DEL CENTRE

Bloc 1: Informació personal

Nerea, alumna del centre la Fundació El Llindar, em podries explicar
breument la teva trajectòria educativa i/o formativa anteriorment de
matricular-te en aquest centre?

Bloc 2: Institució

Com vas conèixer el projecte de les E2O i el centre la Fundació El Llindar?

Quan i perquè vas decidir inscriure-t’hi?

Bloc 3: Treball amb joves / estratègies de retorn.

- En aquest apartat parlarem sobre les estratègies d’aquest projecte
educatiu, estratègies que el diferencien del sistema educatiu reglat.

- El dossier que ofereix el centre a la pàgina web parla de cinc elements
rellevants de la política educativa del mateix, diferenciada de la de
centres d’educació reglada per tal d’aconseguir que els joves que es
matriculen al centre retornin al sistema educatiu reglat o bé
s’incorporin al mercat laboral havent adquirit un títol equivalent a la
ESO o a una Formació Professionalitzadora certificada de nivell 2.
Parlem-ne.

El primer és l’acompanyament subjectiu de l’alumnat, escoltant-lo per tal de
responsabilitzar. Podries dir quina ha estat la teva experiència respecte
aquest acompanyament subjectiu?

El segon element que presenta el dossier és l’alternança de formació i treball.
El teu itinerari alterna formació i treball??

El tercer element que es presenta són els itineràris flexibles i personalitzats.
En quin sentit es flexibilitzen i personalitzen? Trobes que el teu itinerari
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personalitzat s’adequa als teus interessos o necessitats? En quin punt de
l’itinerari et trobes actualment?

Com a quart element el dossier esmenta el treball col·laboratiu amb els
companys. De quina manera es proposa aquesta metodologia?

Com a cinquè i últim punt el dossier esmenta que compteu amb espais de
treball metodològic en equip. Tu acudeixes a algun d’aquests espais? Què hi
fas allà?

Trobes a faltar algun element rellevant diferenciat del sistema educatiu reglat
que no haguem comentat?

Consideres alguna mancança en la metodologia emprada per tal de complir
els objectius marcats?

A nivell de gènere, creus que el conjunt de l’alumnat s’acosta a la paritat en
aquest aspecte, o pel contrari al centre hi acudeixen majoritàriament nois i
evoca a una masculinització del mateix? Passa el mateix amb l’equip
professional?

Pel que m’he informat, les E2O utilitzen regles de manera flexible,
adequant-les al context personal de l’alumne, buscant l’adhesió del jove a
l’escola en comptes de comptar amb un sistema de sancions estricte. Des del
teu punt de vista es compleix aquest propòsit? Que en penses al respecte?

Bloc 4: Valoració personal

Desde la perspectiva d’alumna, com valores aquestes estratègies educatives
distingides de l’educació reglada emprades pel centre? (Acompanyament
subjectiu de l’alumnat / Alternança formació-treball / Itineraris flexibles i
personalitzats / Treball col·laboratiu amb els companys / Espais de treball)

Creus que aquesta visió és compartida amb les teves companyes? Hi ha
visions diferents per part d’altres companyes?

Quins aspectes trobes més positius del projecte educatiu d’aquest centre, la
fundació El Llindar? Què valores positivament?

Trobes que té mancances? Quines?

A nivell de gènere, creus que el conjunt de l’alumnat s’acosta a la paritat en
aquest aspecte, o pel contrari al centre hi acudeixen majoritàriament nois i
evoca a una masculinització del mateix?
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Personalment, t’ha ajudat inscriure’t en aquest centre? De quina manera?

Bloc 5: Perspectives de futur

Tens pensat acabar l’itinerari que curses aquí a la fundació El Llindar?

Quines perspectives de futur tens un cop acabis aquesta formació? Seguiras
estudiant, t’incorporaras al mercat laboral?

Transcripcions de les entrevistes

DOCENT

Martí: Pues buenas, bon dia.
Miranda: Bon dia.
Martí: Jo sóc el Martí, estudiant de sociologia a la Universitat Autònoma de Barcelona i he
contactat amb vosaltres, amb la Fundació El Llindar per fer l’estudi de camp del meu treball
de final de grau que va sobre les escoles de segona oportunitat. Aquesta entrevista està
dividida per blocs, anirem parlant de diferents temes i, bueno, ja ens anirem endinsant en
materia. Tu ets la Miranda, docent del centre la Fundació El Llindar. Em podries explicar
breument la teva trajectòria formativa i professional prèvia a ser docent d’aquest centre?
Miranda: Jo vaig estudiar eh… la carrera de psicologia eh… vaig acabar la carrera farà uns
9 anys… ara no recordo exactament quin any. Eh… només acabar la carrera eh… bueno
vaig eh… moure’m una miqueta per buscar pràctiques, voluntariats, etcètera eh… tenia,
bueno, eh… coneguts que coneixien aquesta fundació i entre altres coses vaig començar a
a fer de voluntària aquí al Llindar. De voluntària al Llindar, feia pràctiques a un centre de
salut mental eh… bueno, vaig fer algun curs. Vaig fer el curs de monitora de lleure, bueno,
vaig fer varies coses una mica per mantenir-me ocupada i intentar formar-me una miqueta
abans d’intentar accedir al món laboral, diguéssim. Ehm… bueno, amb la sort que de
seguida vaig eh… vincular molt amb aquesta fundació, em va agradar molt la feina que
feien, no coneixia… bueno, de fet el meu àmbit és la psicologia, eh... jo tenia molt clar que
volia anar cap a… bueno, cap a la salut mental diguéssim. La meva idea prèvia era treballar
pues en un centre de salut mental, ehm… bueno, amb trastorn mental greu diguéssim…
eh… però bueno, quan vaig començar en el món de l’educació i amb un tipus d’educació
com aquest, bueno, que és educació no reglada, no? Que a més permet, bueno, a mi em
permet personalment fer un altre tipus de treball amb els nois, no? Que no és només eh…
del costat de l’aprenentatge acadèmic, no? sinó de, bueno, de poder treballar amb
persones, no? acompanyant a persones amb les seves dificultats en relació a la vida, no? I
això és el que… bueno, el que em va agradar de seguida. Vaig estar un curs més o menys
fent de voluntària aquí a El Llindar i, bueno, se’m va oferir eh… començar d’educadora,
primer amb una substitució de tres mesos i, bueno, quan vaig finalitzar la substitució eh…
bueno, se’m va… se’m va contractar per fer d’educadora. Llavors no tinc molta experiència
prèvia a nivell laboral perquè de seguida que vaig acabar la carrera vaig tenir la sort de
topar amb aquesta fundació. Porto vuit anys treballant d’educadora, ehm… durant aquests
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vuit anys evidentment m’he continuat formant, he fet un màster, he fet un postgrau eh… he
fet cursos eh… esporàdics de psicoanàlisi, la meva orientació és la psicoanàlisi i mm…. i,
bueno, i també he pogut evolucionar, no? dintre la pròpia institució… Vaig començar
d’educadora, vaig estar eh… sis anys que era tutora de… de un grup i ara els últims dos
cursos eh… a part de ser tutora sóc responsable del projecte de l’Aula Taller com
coordinadora d’aquest projecte.
Martí: Molt bé, pues mira, t’has respost dues preguntes més.
(els 2 riuen)
Martí: Vale pues passem al tercer bloc que és el treball que feu amb els joves i les
estratègies aquestes que teniu diferenciades del sistema reglat. Ehm… El dossier que
ofereix el centre, a la pàgina web, el de la Fundació el Llindar, parla de cinc elements
rellevants de la política educativa del mateix. Diferenciada de la dels centres d’educació
reglada per tal d’aconseguir que els joves que es matriculen al centre retornin al sistema
educatiu reglat o s’incorporin al mercat laboral havent adquirit un títol equivalent a la ESO o
una Formació Professionalitzadora Certificada de nivell 2. El primer element d’aquests és
l’acompanyament subjectiu de l’alumnat, escoltant-lo per tal de responsabilitzar. Aquesta,
bueno, podries dir en què consisteix aquest acompanyament subjectiu i si és una tasca que
recau en el docent?
Miranda: Sí. Eh… Bueno, o sigui… començant una mica per la prèvia, no? El projecte
concretament, o sigui una escola de 2a oportunitat eh… pot, eh… tenir projectes molt
diferents no? Jo et parlo concretament del projecte de l’Aula Taller que és la UEC, la Unitat
d’Escolarització Compartida, vale? Jo treballo concretament amb els alumnes que venen…
t’ho comento… perquè té directament…
Martí: Sí, sí… I tant, i tant…
Miranda: Eh… amb els alumnes que venen, eh… derivats dels instituts, eh… amb els que
es pretén fer una escolarització compartida. Vale? Continuen matriculats a l’institut però
cursen la ESO, ells venen a 2n o a 3r o a 4t i cursen la ESO amb nosaltres, en teoría
s’hauria de fer d’una manera compartida, la realitat és que l’escolarització la fan al 100%
amb nosaltres, vale? Eh… això passa justament responent una mica aquesta pregunta, no?
Perquè són nois que venen molt rebotats del sistema, encara que es faci en forma de
derivació, perquè hi ha molts instituts que ho transmeten com una oportunitat, són alumnes
que venen d’una trajectòria d’expulsions contínues, no? de, bueno… ser llegits com ehm…
bueno, com persones amb trastorns de conducta, amb tdahs, no? Amb una sèrie de, bueno,
de conductes, no? eh… que molesten, no? i quedan-se sobretot en el pla de l’etiqueta, no? i
del diagnòstic sense anar una mica més enllà del que li passa a aquests nois, no? i perquè
no estan funcionant i perquè no poden formar part del sistema educatiu reglat, no? Llavors
ells arriben com el “desecho”, no? per dir-ho d’alguna manera (riu)
Martí: Totalmet, sí..
Miranda: …del sistema educatiu, no? eh… i per tant arriben enfadats la majoria. Arriben
enfadats i aquest és un treball que ja hem de fer des del primer dia, no? de calmar-los una
mica i demostra-lis que aquí no els mirem d’aquesta manera i no els tractem d’aquesta
manera i que aquí cada un d’ells és un subjecte, és una persona, amb una vida, amb una
història, eh… i que ens són igual els diagnòstics, no? i bueno, i anirem justament a
acompanyar-los i a ajudar-los i a fer tot el possible perquè puguin reenganxar-se al sistema
educatiu i puguin fer-se un futur, no? eh… formatiu i laboral eh… digne. Ehm… llavors,
aquest és el treball de l’acompanyament subjectiu, no? la mirada individualitzada amb cada
un dels nostres alumnes, eh… per poder entendre una mica més enllà les seves dificultats i
no quedar-nos en la superfície, no? Perquè totes les dificultats que tenen aquests nois
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tenen una explicació, tenen una història darrere, que quan coneixes les seves històries…
perquè al final has preguntat també si és el tutor qui fa aquest acompanyament… Sí, és el
tutor i és l’escola també, no només el tutor, no? El tutor és el que està més hores eh… amb
el grup i per tant coneix més als alumnes però la coordinació, la direcció… de fet la primera
entrevista que tenen els nois a l’entrar al centre és amb la directora. I és en format… no és
un format explicatiu, eh, no? del que fem aquí ni res a veure… És en format xerrem,
m’expliques… perquè estàs aquí, què vols aconseguir, què necessites, en què et podem
ajudar i què és el que et passa, no? Això ja es fa des d’un primer moment. Eh…
evidentment ho fem conjuntament tots els professionals de l’escola, concretament el tutor és
el que té més càrrec, no? en aquest sentit i, bueno, la dificultat de… tu estàs donant classes
evidentment, de català, de castellà, de matemàtiques, estàs fent tallers professionalitzadors
també, però ehm… ho has de fer d’una manera diferent per cada un dels nostres alumnes,
no? Perquè cada un té una manera d’aprendre diferent, té una història diferent, té unes
dificultats diferents, té nivells diferents…
Martí: Parlarem d’això…
Miranda: …i això és l’acompanyament subjectiu.
Martí: Molt bé… I el segon punt, el segon element que ofereix el dossier és l’alternança de
formació i treball. Em podries parlar de quin és el propòsit d’aquest element?
Miranda: Mh… Està grabant?
Martí: Sí, sí, per sort…
Miranda: (riu) vale, eh… Bueno aquí a l’escola, com t’he dit, tenim, eh…, projectes
diferents, no?, diguéssim que els més petits són els que estan a l’Aula Taller, que són amb
els que treballo jo directament, eh… aquí ja podem veure l’alternança entre formació, no?
eh… una formació pràctica i una formació eh… teòrica, ehm… però sobretot aquesta
alternança, has dit formació i treball, no?
Martí: Sí.
Miranda: … es veu en les formacions posteriors, no? Els alumnes que passen per l’Aula
Taller cursen totes les matèries, tots els tallers professionalitzadors, passen per cuina, per
electricitat, per tèxtil, per mecànica, eh… etcètera, a part de les aules bàsiques, i això els hi
permet poder dirigir-se a la formació d’un ofici en el cas de que descobreixin que un dels
oficis que treballen aquí els interessa, no? Eh… hi ha molts alumnes que una vegada
finalitzada l’etapa d’escolarització obligatòria eh… continuen formant-se al Llindar eh…
escollint una de les famílies professionals que… que nosaltres oferim, que són… que són la
restauració i la cuina, eh… imatge personal, estètica i perruqueria i automoció, la mecànica.
I aquest curs s’ha incorporat la fabricació digital també, com a quarta família professional.
Llavors en aquestes famílies professionals és on es veu més l’alternança entre formació i
treball, no? Són normalment, o sigui, em sembla que és amb tots, no? Hi ha una primera
fase, que en el cas de cuina és un PFI, en el cas d’imatge i de mecànica és un CP, un
certificat de professionalitat. Una vegada finalitzen la primera fase, eh… és ja una part, no?,
de formació teòrica i pràctica al taller, però després fan les pràctiques, no?, amb una… amb
una empresa, ehm… poden accedir a la 2a fase, que és tot molt més pràctic ja, al… al… a
l’empresa, no?, al lloc de treball. Ehm… i llavors després hi ha la família professional de
restauració i la de… és que ara t’ho dic de memòria però no sé si imatge personal i
mecànica les dues però la 3a fase… sí, imatge personal segur, perquè imatge personal i
restauració són serveis eh… oberts al públic. Tenen eh… servei obert al públic eh… llavors
els alumnes que passen amb nosaltres que fan un bon recorregut alguns d’ells tenen
l'oportunitat de ser contractats en aquest servei eh… per poder treballar, no?, formant-se
mentres treballen i cobren un sou, no?, de joves treballadors, i no sé…
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Martí: Molt bé, el… el tercer element que presenta el dossier són els itineràris flexibles i
personalitzats, que ja n’hem parlat una mica, però em podries dir en quin sentit es
flexibilitzen i personalitzen? De quina manera? Individualment.
Miranda: En quin sentit? En tot… (riu) en tots els sentits…
Martí: De quina manera es personalitza?
Miranda: De quina manera es personalitza l’aprenentatge, no?
Martí: L’itinerari de cada estudiant, a nivell individual. Com ho feu que cada estudiant tingui
un itinerari personalitzat en ell mateix?
Miranda: Doncs justament una mica en relació a la primera pregunta, no? Vull dir, el nostre
eh… L’objectiu… El nostre objectiu com a tutors eh… d’un grup és conèixer, apropar-nos i
acompanyar a cada un dels nostres alumnes d’una manera diferent eh… i escoltant, donant
lloc a la paraula i això ens permet orientar-nos eh… de la millor manera possible, no? I
sabent què és al que aquest noi se li dóna bé, què és el que aquest noi podrà sostenir eh…
millor, no? Vull dir, hi ha nois, de vegades venen aquí… No, yo quiero el graduado. Pos
acabem treballant i acaben entenent que de vegades el graduat no és la millor opció, no?
Perquè per exemple els PFIs, que són Formacions Professionals Inicials, eh… només són
per aquells nois que no tenen el graduat. I hi ha nois que en aquest moment vital no estan
preparats per poder sostenir un Cicle de Grau Mig i han de passar per altres formacions
prèvies, no? per poder accedir al Cicle de Grau Mig. Tot això és el que veiem i el que
intentem treballar amb cada un dels nostres alumnes, no? Quina és la millor opció per ells
ehm… no només a nivell de… de capacitat sinó a nivell de competències, no? com a… com
a persones eh… no tots estan en el moment vital per poder sostenir una formació
determinada, no? I no tots tenen els mateixos interessos i… bueno.
Martí: Clar. Vale, com a quart element el dossier esmenta el treball col·laboratiu amb altres
companys. De quina manera i amb quin objectiu es proposa aquesta metodologia?
Miranda: Amb els companys… amb els diferents professionals de l’escola et refereixes?
Martí: No, amb els companys, amb els seus companys. Entenc.
Miranda: A vera? Com és el que diu?
Martí: Esmenta el treball col·laboratiu amb els companys. El treball dels alumnes a nivell
col·laboratiu amb els altres companys.
Miranda: Vale, jo això ho hagués entès com el treball col·laboratiu amb els professionals de
la… de la fundació. Però bueno… et responc a lo…
Martí: Jo ho vaig entendre així perquè es referia al treball amb l’alumnat… el treball amb
l’alumnat, bueno, clar, sí, es pot entendre així…
Miranda: El treball respecte, o sigui, puc respondre les dues coses, així ràpidament. Eh…
Respecte el treball amb l’alumnat, eh… Una mica el que t’he dit abans, no? vull dir… som
una escola i quan, nosaltres sempre ho diem, eh… tenim reunions eh… i no només
reunions sinó que tenim espais de treball, tenim construccions de casos, tenim
triangulacions, tenim reunions metodològiques eh… i tenim també reunions informatives,
no? on parlem de cada un dels nostres alumnes eh… centrant-nos en aquest alumne
conjuntament amb tots els professionals que intervenen d’una manera o altre amb aquest
alumne, no? Per tant, intentem buscar sempre la millor orientació entre tots els
professionals. I que és important des del moment en que entren per la porta i els pots rebre
pos la directora, o la persona que treballa a administració, o la coordinació, no? Eh… com
tots els mestres de taller que intervenen amb cada un dels alumnes com el pròpi tutor, no?
Vull dir, nosaltres sempre diem que els alumnes són de tots, no són de un tutor ni són
responsabilitat d’un sol professional, no? Això per una banda. I després a nivell col·laboratiu
de… del pròpi grup, no?
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Martí: Sí
…dels companys, sí que és veritat que això és algo que destaquen molt ells, que… bueno
que ells aquí se senten com amb una petita família, no? Eh… primer hi ha un factor que és
molt important però evidentment no és l’únic factor important, eh… que és que son grups
reduïts, d’uns deu alumnes més o menys en el cas de l’Aula Taller i els grups de PFIs i
Formació Professional Inicial són uns quinze. Ehm… El fet de ser grups reduïts evidentment
sol fer com més grup, no? i a més nosaltres facilitem un tipus de dinàmica a l’aula que
permet, no? la comunicació entre ells. Treballen molt en feines individuals perquè cadascú
té el seu nivell, no? i és difícil fer classes magistrals per tots igual perquè llavors sempre te’n
perds algún, no? o amb algún et quedes curt, eh… però sí que el fet de tenir treball
individual permet doncs que entre ells, no? O sigui, la pròpia disposició de la classe ja la
veus, no?
Martí: Sí, taules en grup.
Miranda: Són, són taules on, no?, aquí pot haver-hi quatre alumnes, cinc alumnes,
treballant cadascú amb la seva feina però no estan en un pupitre on veuen una paret davant
o una esquena davant, no?, sinó que, bueno, genera com una relació entre ells molt més
propera, no? I de… i d’ajudar-se i de col·laborar. Eh… i per altra banda hi ha una cosa que
tenen molt en comú que jo crec que això també els fa sentir com, eh… més grup que és
que, bueno, que cadascun d’ells eh… té dificultats, que els hi han impedit eh… poder tenir
un bon procés a l’educació reglada, no? Eh… cadascú té la seva història de vida però tenen
en comú que venen d’una història complicada, generalment. En l’educació i en la seva vida,
no? i això normalment els uneix molt, no? Perquè no és… a l’institut potser sentien que eren
ells, no? la oveja negra, els que no encaixaven, els que estaven fora, no? Aquí tots estan en
una situació molt similar, no? I això uneix molt.
Martí: Com a cinquè i últim punt del dossier esmenta que compteu amb espais de treball
metodològic en equip. Em podries parlar sobre aquests espais i l’objectiu de la incorporació
d’aquest element?
Miranda: Espais de treball metodològic entre els professionals?
Martí: Jo entenc, no, va més centrat en… El que m’interessa a mi és com es gestiona no
entre professionals sinó cap a l’alumne.
Miranda: Vale.
Martí: I com reben els alumnes l’experiència aquesta d’estar en aquest projecte. Aleshores,
entenc que aquests espais són espais on hi acudeixen els alumnes. Com podria ser aquest
que m’has comentat tu de l’Aula Taller. Aleshores, hi ha diferents espais, no? Hi ha Aula
Taller i altres espais.
Miranda: Altres projectes.
Martí: Sí, perdona.
Miranda: No, perquè, espais, com t’he dit tenim els espais d’aula, tenim els espais de taller,
no? Això són els espais eh… de treball eh… pels que passen eh… en el seu horari eh…
lectiu duguéssim tots els alumnes de l’Aula Taller, no?. Això són els espais de treball.
Martí: Vale, doncs ho decideixo ara pel treball. Pues parlem d’això en concret, d’aquests
espais.
Miranda: Dels espais de treball?
Martí: Dels espais de treball, sí.
Miranda: Vale. Eh… Repeteixo que és concretament a l’Aula Taller, també alguna cosa de
com treballen però és d’una manera molt similar en el cas dels PFIs però més dirigit sempre
a l’ofici. Evidentment també tenen català, castellà, matemàtiques, fan les llengües bàsiques,
bueno, les matèries bàsiques, no? Eh… a l’Aula Taller, bueno, nosaltres li diem així, no li
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diem UEC. Primer perquè no és una compartida real i després perquè és, bueno, pretén ser
un mix entre l’aula més acadèmica i el taller. Ehm… i sobretot eh… posar-nos una mica
eh… en la línia de poder orientar-se cap a un ofici. Perquè arriben, bueno, molt perduts i “no
quiero hacer nada” o “me quiero ir a trabajar de cualquier cosa” o, no? Ehm… Llavors per
una banda tenim les aules eh… el català, el castellà, les matemàtiques, les socials, eh… i
per altra banda tenim tallers professionalitzadors com l’electricitat, la mecànica, el tèxtil, la
informàtica, l’educació física, escalada, mecànica eh… imatge personal, eh… bueno
segurament… art, segurament me’n deixo algun. Els últims anys hem fet eh… un canvi
metodològic eh… hem provat diverses metodologies i són metodologies que, eh…, van
canviant eh… també conforme va canviant l’educació actual, no?, nosaltres sempre estem
en constant canvi a nivell metodològic, no?, adaptant-ho una mica a les necessitats dels
nostres alumnes, no? Hi ha un canvi que portem fent els últims anys, evidentment hem
incorporat el treball per projectes, no?, eh… i per altra banda hem incorporat (interrupció
d’una alumna que entra a l’aula) …hem incorporat el treball per mòduls. Els mòduls el que
pretenen és fer ehm… eh… una relació, com… eh… treballar d’una manera transversal
entre un taller i una aula, perquè el que sí que hem detectat és que la majoria d’alumnes a
nivell manipulatiu es defensen molt bé i es mostren molt interessats però a nivell acadèmic
tenen moltes més dificultats per afrontar-se a un treball, no?, més de aula, no?, eh… llavors
el que intentem és eh… relacionar aquesta part més acadèmica amb la part més pràctica
perquè li donin un sentit, no? Eh… un sentit real, de perquè serveixen les, no?, per exemple
en el cas de matemàtiques treballem el mòdul tecnològic en que es vinculen les
matemàtiques amb la fusteria. Eh… llavors el que es treballa a nivell de continguts en
matemàtiques després s’aplica al taller de fusteria, no? És un taller on han de prendre
mesures, han de fer càlculs, etcètera, no? i li troben com un sentit molt més real a allò que
estan aprenent a l’aula, no? Aquesta és la metodologia que hem començat a instaurar en
els últims anys eh… i que bueno, i que anem variant, no?, eh… cada curs. Després hi ha
una altra… una altra cosa important que és que tot el material amb el que treballem amb els
nois, i això també ha canviat els últims anys, és material generat per nosaltres. És material
generat pels mestres de taller i pels educadors. No agafem material de llibres eh…
evidentment eh… pos ens basem en coses que trobem, no? eh… per internet, de llibres,
etcètera. Però és material fet per nosaltres eh… pensant única i exclusivament amb el perfil
d’alumnes amb el que… amb el que treballem.
Martí: Molt bé.
Miranda: No sé si t’he respost a la pregunta…
Martí: Molt bé, sí, sí. M’has respost perfectament.
Miranda: Vale (riu).
Martí: Eh… trobes a faltar algún element rellevant de la tasca educativa del centre que el
pugui diferenciar del sistema educatiu reglat? Que no haguem parlat, que no haguem
comentat?
Miranda: Jo crec que, ehm… que hi ha molts factors que influeixen en que aquests nois
puguin fer eh… un canvi respecte la seva relació amb l’aprenentatge, no?, eh… moltes
vegades escoltem comentaris de: “clar, és que amb deu alumnes a classe, clar, és que amb
aquests tallers i amb aquestes infraestructures, clar, és que…” no?, com si eh… cada un
d’aquest factors fós un factor individual que per si sol funciona, no? Jo crec que és important
destacar, tot i que ja ho hem dit, que el que vincula tots aquests factors, que evidentment
són factors que ajuden, eh… però no són eh… els factors que eh… fan de l’experiència un
èxit, no per tots els alumnes evidentment, però per molts alumnes és l’acompanyament que
fem i la mirada que tenim cap als nois. I crec que encara que s’hagi dit s’ha de remarcar que
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no es tracta de grups reduïts, que no es tracta de tallers professionalitzadors, es tracta de
mirar-te els nois, a cada un, d’una manera individualitzada i donant lloc a la paraula, no? Per
a que puguin parlar i puguin dir.
Martí: I quin impacte creus que generen aquests elements en els mateixos alumnes de la
Fundació El Llindar?
Miranda: L’impacte és que ehm… ells senten que són mirats, que són escoltats, que no són
eh… els que molesten, que no són els que es deixen abandonats a la última fila “que puedo
estar durmiendo con el móbil porqué con tal de que no moleste no me van a decir nada”
no?, eh… que tenen valor, que tenen valor i que tenen una possibilitat de futur eh… i tenen
una possibilitat de tenir una vida digna, no?, més enllà de totes les dificultats que porten
eh… arrossegades a la seva vida, eh… que tothom se’n pot sortir, no? i que tothom té al
menys la oportunitat de… de que la seva vida tingui un sentit i la visquin de la millor manera
possible. Aquest és l’impacte.
Martí: I com a docents com definiu la taxa d’èxit de l’alumnat en el centre?
Miranda: Aquesta és una qüestió també que genera molta controvèrsia, sobretot amb la
gent que ho veu des de fora, no? Sembla… A vegades ens pregunten: I quants graduats
teniu al curs? Com si el fet de que graduéssin o no eh… fós senyal de… de èxit, no? Per
nosaltres un procés d’èxit és un procés de… de canvi, de… d’evolució com apersona, no?,
de poder deixar algunes coses que tenien molt integrades eh… enrere, no?, de
desenganxar-se de les etiquetes, de desenganxar-se de… això és un procés d’èxit. I per
altra banda un procés d’èxit és aquell que finalitza amb una motivació i una voluntat de
continuar formant-se, no?, eh… de continuar formant-se o continuar, bueno, o accedir al
món laboral, no?, però per mi sobretot l’èxit és que eh… hi hagi aquest canvi de: arribo eh…
no sé què fer amb la meva vida, no arribaré enlloc, no vull estudiar res, no vull fer res a em
vull dedicar a això, m’inscric a un cicle, a un PFI, el que sigui. No? però vull seguir, vull
seguir formant-me, vull seguir lluitant per tenir una vida millor.
Martí: Consideres alguna mancança en la metodologia emprada per tal de complir aquests
objectius marcats?
Miranda: Sempre (riu) com he dit si variem, no? i… no variem, sinó intentem millorar
sempre cada any, no?, a final de curs ens reunim, bueno ens reunim molt no? però a final
de curs, no?, pos anem a fer una… una valoració de com ha anat el curs, de quines coses
funcionen, de quines no, no? Per sort estem en constant construcció en aquest sentit, no?, i
les mancances eh… no ens instalem en elles sinó que intentem millorar-les, no? Això per
una banda. I per altra banda les mancances venen del costat de les administracions, no?
De… bueno, sí. Eh… vivim de concurs públic, de subvencions, no?, per tant les condicions
laborals pels professionals de l’escola són les que són, no? Tot va dirigit a que els alumnes
tinguin les millors infraestructures, les millors eh… condicions possibles, no? Eh… i a
vegades en aquest, eh…, en aquesta intencionalitat pues bueno, eh… quedem una mica
enrere els professionals, no? I això comporta una mancança molt important que és que per
exemple l’equip de professionals és molt variable d’un curs a l’altre. Jo porto vuit cursos a
l’Aula Taller i no hi ha hagut, són quatre grups a l’Aula Taller, i no hi ha hagut cap curs seguit
que hàgim sigut els mateixos educadors. Hi ha molta rotació, i això té a veure amb les
condicions laborals, que no tenen res a veure amb la pròpia institució sinó amb la situació
eh… legal, administrativa i a nivell de educació que tenim com a… com a escola.
Martí: I a nivell de gènere creus que el conjunt de l’alumnat s’acosta a la paritat o pel
contrari al centre hi acudeixen majoritàriament nois i evoquen… i evoca a una
masculinització del mateix?
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Miranda: Sí… és veritat que depèn una mica del projecte, no? Sí que veiem pues per
exemple quan hi ha… a la formació professional d’imatge personal o de perruqueria sí que
hi ha més noies però a la majoria de… de projectes eh… hi ha un percentatge molt més alt
de nois que de noies. Eh… jo no sé, per exemple nosaltres que treballem no amb una
formació específica sinó amb la ESO, no? eh… i ens deriven alumnes dels instituts eh… em
crida l’atenció com pot ser que el 90% de les derivacions eh… siguin nois eh… per dir un
percentatge… no? Però en un grup poden haver-hi eh… vuit nois i dues noies per exemple,
no?, això és més o menys eh… lo habitual. Jo no sé si els nois solen tenir més dificultats als
instituts que les noies o quina és la causa, no? Perquè es plantegin abans una derivació
d’un noi. Però… però sí que em crida l’atenció. No, no hi és questa paritat.
Martí: I passa el mateix amb l’equip docent?
Miranda: No, no no. Amb l’equip docent eh… hi ha… hi ha més, es pretén que hi hagi una
paritat, no? Per exemple de l’Aula Taller que som quatre grups eh… sempre intentem,
evidentment no sempre és possible, però que eh… hi hagi eh… dues educadores i dos
educadors. Aquest any som tres educadores i un educador però, però que sempre s’intenta
doncs que… que hi hagi la màxima paritat possible, no? Perquè a més els nois, justament
per les seves experiències de vida, no sempre tenen la mateixa manera de relacionar-se,
no? A vegades alguns nois veiem clarament que li va millor tenir un educador home, pel que
sigui de la seva història que una dona, no? Totes aquestes coses les tenim en compte a
l’hora de… de fer els grups, no? de treballar amb els nois.
Martí: Pel que m’he informat, les E2O utilitzen regles de manera flexible, adequant-les al
context personal de l’alumne, buscant l’adhesió del jove a l’escola en comptes de comptar
amb un sistema de sancions estricte. Com ho podria tenir un institut de la… de l’educació
reglada. Com ho podries traduir en el context d’aquest centre? De la Fundació El Llindar.
Miranda: Nosaltres no treballem amb protocols, res, no? I no ens deixem arrossegar
tampoc pels protocols que eh… que ens demanen, no?, desde les administracions. I amb
els nois eh… sel’s hi transmet d’aquesta mateixa manera, no? Eh… evidentment hi ha
normes, no? Eh… en qualsevol institució, en qualsevol lloc on vagin, perquè forma part de
l’aprenentatge eh… d’aquests nois no? han de saber i han de viure i han d’aprendre que
se’n aniran a una altra formació reglada, se’n aniran a una feina i tindran unes normes que
hauran de complir, no? Però les treballem d’una manera més flexible i adaptada a cada
alumne. Tenim unes normes bàsiques de convivència, no? eh… Però les conseqüències no
són les mateixes per tots els alumnes. No hi ha partes, no hi ha sancions, no? No hi ha
expulsions com a tal sinó que pensem en cada alumne en funció de la situació que s’ha
donat en el cas de que es trenqui amb una de les normatives de les que parlem eh… Quina
serà la cosa que, no m’agrada dir la conseqüència, no? Però sí quin serà eh… quina serà
l’actuació eh… per part nostra eh… que li farà entendre millor que no és un bon camí, no? el
que està triant eh… i a vegades és: Bueno, potser has de passar uns dies a casa però ni tan
sols en forma de “estás expulsado tantos días” no? Bueno, uns dies a casa, tornes, xerrem,
sempre fem després de una… eh… pos evidentment hi ha una… “ara te’n vas a casa, i et
trucaré quan puguis tornar”, no? eh… tornes i tenim una reunió, parlem del que ha passat,
del que tu has pogut extreure d’aquesta situació eh…. busquem sempre la millor manera
per cada un.
Martí: Molt bé, ehm… Passem al bloc de valoració, el teu punt de vista al respecte de
pràcticament el que hem parlat com a docent. Des de la perspectiva de docent… (comprova
si graba) Vale, des de la perspectiva de docent com valores aquestes estratègies
educatives? Me n’has parlat però com les valores? Eh… aquestes estratègies distingides de
l’educació reglada empreses pel centre.
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Miranda: Jo, evidentment, si estic treballant en el món de l’educació és perquè hi puc
treballar d’aquesta manera, no? A mi el que m’interessa són les persones, i concretament
les persones que no ho han tingut fàcil, no? que necessiten un altre tipus
d’acompanyament. Per tant, jo personalment no treballaria mai en un institut públic eh… i no
perquè cregui que no hi ha bons professionals i no hi ha professionals que es miren als
alumnes, perquè sé que n’hi han eh… perquè crec que és un sistema tan rígid que no et
permet desenvolupar-te com a professional i… i portar a terme la… la teva tasca eh… de la
manera que almenys a mi m’agrada porta-la a terme, no? Que és justament basant-me en
el desenvolupament personal i emocional de… de les persones amb les que treballo, no? Jo
valoro molt positivament evidentment aquest… la manera que tenim de treballar del Llindar,
la política educativa, la orientació, diga-li com vulguis, però és justament el que fa que avui
dia continuï treballant aquí.
Martí: Trobes que s’aconsegueixen els objectius marcats pel centre? Ja sigui el retorn dels
estudiants al sistema educatiu reglat o la incorporació al mercat laboral, o aquesta atenció
que reben personalitzada.
Miranda: Trobo que s’aconsegueixen en molts casos, sí. Eh… evidentment no en tots eh…
però trobo que… que almenys la majoria dels alumnes poden reconciliar-se amb… amb lo
educatiu, amb l’aprenentatge i poden finalitzar amb ganes de continuar, no? No sé si en lo
reglat o no, o… També sabem que després… Per exemple, quan graduen amb nosaltres…
Te’n vas a un cicle de grau mig, te’n vas a un lloc que és igual del que vens. I també sabem
que en un cicle de grau mig hi ha un cinquanta… No sé ara, però un 56% d’abandonament
escolar? Doncs, que sí, que hi ha moltes possibilitats de que després els nostres justament
eh… no el sostinguin. Però això no significa que no hagin tingut eh… Un procés exitós i que
els hi hagi servit a la seva vida, no? Potser no el sostindràn l’any vinent, potser trobaran una
altra manera de retornar al sistema educatiu o necessiten més temps o trobaran un altre
camí, no?, però generalment sí, considero que assoleixen els nostres objectius. Ara, si hi
hagués més institucions eh… humanes i que treballéssin amb aquesta orientació
segurament ho tindrien més fàcil a la vida aquests nois.
Martí: Molt bé, i com a últim punt, les teves perspectives de futur a nivell individual quines
són a nivell professional? Tens intenció de seguir formant part del projecte? Tens alguns
altres camins pensats?
Miranda: Jo quan vaig començar aquí evidentment ho vaig viure com una súper oportunitat
però continuava pensant que… que el meu futur era dirigit a la clínica, no? com a… com a
psicòloga. Ara mateix penso que estic en una institució eh… tan flexible a l’hora de… de…
d’evolucionar com a professional eh… que es poden inventar eh… funcions noves i que
penso que podria, perquè a més és algo que estem treballant, intentar aplicar algo del que a
mi eh… m’agradaria eh… com a… com a professional dintre de la propia… No sé si m’he
explicat, dintre la propia fundació, no? Eh… evidentment no em veig molt més temps com a
educadora, dic evidentment perquè per mi és el treball eh… més dur, no?, i més intens i
de… estar i estar tot el dia i totes les hores i ehm… i penso que en un futur m’agradaria
poder fer un treball eh… d’atenció, més individualitzat. I crec que la fundació m’ho permet
justament per aquesta flexibilitat, no? a l’hora d’evolucionar com a professional.
Martí: Molt bé. Doncs fins aquí, moltíssimes gràcies per ajudar-me amb el treball i per…
Miranda: Ara tens feina eh, perquè a sobre xerro… (riu)
Martí: Però bueno, ha anat súper bé, súper be.
Miranda: Sí?
Martí: Moltes gràcies per col·laborar.
Miranda: Ja ens ensenyaràs el treball, em sembla molt interessant.
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ALUMNA

Martí: Muy buenos días. Yo me llamo Martí, soy estudiante de la Universidad Autónoma de
Barcelona, estudio sociología y estoy haciendo un trabajo de final de grado de las Escuelas
de Segunda Oportunidad y en concreto de ésta, de la Fundació El Llindar. Ahora te
entrevisto a tí, a una alumna de la Fundació El Llindar. Te llamas Nerea, no?
Nerea: Sí.
Martí: Me podrías explicar brevemente tu trayectoria educativa o formativa previa a
matricularte en este centro? Antes de llegar a este centro.
Nerea: Empecé en el instituto, en el Francesc Macià de Cornellà, y al principio empecé
bien. Lo que pasa es que fueron pasando los meses y así y me fuí dando de un canto los
dientes y dándome cuenta de qué era la ESO. En plan, que era muy diferente a primária a
la ESO. Y era un cambio muy grande que no lo supe dar. Al principio pensaba que sí y
empecé con ganas pero poco a poco me dí cuenta de que no. Entonces en vez de allí
animarme o decirme: “Va nerea, nosequé, que puedes” pos me… me echaban como para
atrás. En plan, me decían: “No, es que si no haces esto pos no vas a ser nada en la vida, si
no lo quieres hacer pos no lo hagas…” Cosas así, sabes? En plan, es como que no te
animaban a hacer las cosas. Y empecé a suspender, a suspender, a… mi comportamiento
iba fatal, o sea… me enfadaba con el mundo. S i me decían cualquier cosa yo ya me
enfadaba, no te contestaba, o te contestaba mal o te pegaba un grito… Cosas así. Entonces
poco a poco me gané esa fama. En plan de liante o algo así. Y ningún profe se hacía
responsable, en plan, no responsable, sino, quería dar el paso como ayudarme a hacer las
cosas y… yo que sé, que pudiese al menos estudiar y sacar buenas notas. Que siempre he
sido de las típicas que sacaba buenas notas, porqué yo tonta no soy y creo que ninguno es
tonto pero, en plan, buenas notas no sacaba, lo que pasa es que no me ponía ni me daban
esa confianza que yo necesitaba, sabes? En plan, tío, yo que sé, dime que puedo hacerlo,
dime que… que eres buena estudiante, dime esas cosas. No me digas que no valgo para
nada ni me eches fuera de clase cuando no te conviene. Ahí a la mínima que abría la boca
ya tenía un parte y fuera, o sea, había llegado hasta los 200 partes. Con eso te lo digo todo.
Fue fatal, la verdad, pero bueno… desde que estoy aquí las cosas han cambiado mucho.
Martí: Cómo conociste el proyecto de las Escuelas de Segunda Oportunidad y este centro,
la Fundació El Llindar?
Nerea: Ehm… la psicóloga de mi instituto, el Francesc Macià, y el cap d’estudis mas o
menos me dieron la oportunidad como de… de venir aquí. Y yo les decía que no, que no,
que no… Porque yo tenía muchos amigos que habían venido aquí y no me habían hablado
nada bien de aquí. En plan de “aquí solo vienen los liantes, los que no tienen futuro…” no
sé. Y yo no quería eso, yo quería mi futuro, yo tenía muchas metas. Y nada, no quería,
cero. Me ponía siempre super mal siempre que me lo recordaban, me ponía a llorar, me
entraban ataques de ansiedad y de todo… Lo pasaba fatal siempre que me recordaban ese
sitio. Hasta que al final un dia dije: “Tío, pa qué voy a estar aquí si to’ los días son la misma
pelea.” En plan, to’ los días me enfado con el mundo, to’ los días me enfado con los profes,
to’ los días estoy más fuera que dentro… Es que no me… en plan, por mucho que sacara
buenas notas no me lo compensa, porque voy a repetir igual. O no voy a sacar ningún tipo
de futuro aquí ni nada. Y pos dije: “bueno, va, vamos a venir aquí”. Y hice una entrevista
aquí mh… al principio vine también enfadada con el mundo eh… no me gustaba, pero
bueno. Y al cabo, yo qué se… si tu tienes metas en tu vida vas a tener que acatar lo que
tengas. Y no sé, me gustó, después.
Martí: Y porqué decidiste matricularte? Por ese mismo motivo, no?
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Nerea: Sí, porque veía que aquí tenía más… no sé, como más visión cara al futuro que allí.
O sea, aquí estaba mucho más a gusto.
Martí: Vale, antes de empezar este apartado… En una entrevista dividida por bloques.
Ahora vamos a hablar del trabajo que hacen con los jóvenes desde este centro. Pero antes
me gustaría diferenciar entre dos conceptos para que nos entendamos mejor, porque sale
este término en varias preguntas. Es la diferencia entre educación reglada y educación no
reglada. Te suena?
Nerea: No (ríe).
Martí: No pasa nada. La educación reglada son las enseñanzas públicas y privadas, tanto
públicas como privadas, que se encuentran dentro del sistema educativo. Que son la
educación infantil, la primaria, la secundaria, el bachillerato, la FP, la universidad… Todo lo
reglado. Y la no reglada son las que no se encuentran propiamente dentro del sistema.
Como formaciones para empresas, estudios de creatividad como la fotografía y entre
muchas otras cosas las Escuelas de Segunda Oportunidad como la Fundació El Llindar.
Entiendes la diferencia? Que no está dentro del sistema trazado.
Nerea: O sea, vale.
Martí: Sabes? Entonces hay diferentes técnicas y métodos, y son muy diferentes en
diferentes aspectos la educación reglada y la no reglada. La reglada es el sistema… el
camino trazado y la no reglada todo lo que no lo es. Vale, en este apartado hablaremos
sobre las estratégias de este proyecto educativo, de la Fundació El Llindar, las estratégias
que lo diferencian del sistema educativo reglado. El dossier que ofrece el centro de la
página web de… del centro habla de cinco elementos relevantes de la política educativa del
mismo, diferenciada de la de los centros de la educación reglada para conseguir que los
jóvenes que se matriculen en el centro vuelvan al sistema educativo reglado o se incorporen
al mercado laboral habiendo adquirido un título equivalente a la ESO o una Formación
Profesionalizadora Certificada de nivel 2. En otras palabras, dice que este centro tiene
diferencias a los institutos normales y eso es lo que a mí me interesa para este trabajo.
Estas diferencias.
Nerea: Vale.
Martí: El primer elemento que marca el dossier es el acompañamiento subjetivo del
alumnado, escuchándolo para responsabilizar. Podrías decir cuál ha sido tu experiencia
respecto a este acompañamiento subjetivo? Crees que se te ha acompañado y escuchado?
Nerea: Aquí?
Martí: Sí.
Nerea: Sí, mucho. O sea, como te he dicho antes yo venía enfadada con el mundo y
gracias a la gente de aquí, los profesores, eh… todo lo que entorna a este centro a mí me
ha ayudado mucho. Eh, tanto como para tranquilizarme, como para asentar la cabeza,
como para madurar… Muchísimo, o sea, es que es totalmente diferente, te lo digo en serio.
O sea, es… No sé, a lo mejor tu no lo has vivido pero los que estamos aquí hemos vivido
muchas cosas y el instituto es muy diferente a aquí. O sea, muchísimo. Pero por mil cosas,
porque allí no te dan la atención que necesitas. Hay algunos casos que sí que te dan
atención pero yo creo que te dan más atención para lo malo que para lo bueno. En plan,
como… si tu tienes un problema ellos no te van a sentar a una silla y te van a decir: “Oye,
qué te pasa? Cuéntamelo, ábrete…”, yo qué se, cosas así, sabes? Aquí por ejemplo
cualquier profe que tengas, en esa hora, si te ve rallao o te ve, yo qué sé, que no estás
como siempre, que tienes un día malo, un bajón, lo que sea, que no estás centrao… Es que
no le importa sacarte fuera un momento y decirte: “Oye, estás bien? Cuéntame ésto, ésto y
ésto, ábrete, deja que te entre un poquito el aire y luego entramos y ya está”. Y eso es lo
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que creo que me ha ido a mí bien, en plan, expresar mi… yo qué sé, como que dejar que
me entre un poco el aire. Porque yo soy la típica persona que me lo guardo todo pa dentro y
aquí… allí me lo guardaba muchísimo todo pa dentro hasta que pasaba lo que pasaba. Lo
soltaba y me enfadaba con el mundo y vamos… y liaba unos pollos que pa qué. Y aquí no,
es que aquí hacen que te entre un poquito el aire, que yo qué se, que a lo mejor… Si cada
dia tienes que hablar con tu tutora una hora es que ella se la pasa hablando una hora
contigo todos los días, es que no le importa. Y allí pos no. Que entiendo que allí pos son
treinta alumnos, aquí somos diez en cada clase. Yo lo entiendo que no tengas tiempo para
todos, pero tío… Si ves que una persona no está bien, que tu la estás viendo y estás
diciendo: “Joder, no está bien”. Porque es que se nota cuando una persona no está bien. Y
aunque no se note hay a veces que, yo qué sé, que haces cosas que sabes que no está
bien esa persona. Pues no te cogían y te decían: “Oye, qué te pasa?” No… “Oye si quieres
salir pos sal”. Tío, sí, quiero salir, quiero estar tranquila pero necesito, yo qué sé… hablar,
expresar lo que siento, dejar que me entre el aire, yo qué sé, cosas así… no sé. Yo es que
para mí eso es lo que más se diferencia.
Martí: El segundo elemento que presenta el dossier es la alternancia entre formación y
trabajo. Tu formación alterna formación y trabajo? Estudiar y hacer alguna cosa…
Nerea: En concreta? Lo que quiero hacer después de aquí?
Martí: No, no. Tu itinerario de aquí, el…, tu plan de estudio que has hecho estos años aquí
dentro ha alternado formación, que es como clases y tal, y trabajo, como si vas a algún
centro a hacer algún proyecto?
Nerea: No… no.
Martí: No? Solo vienes aquí a… en clase.
Sí.
Martí: Vale. El tercer elemento que presenta el… el dossier son itinerarios flexibles y
personalizados. Como que pillan tu… tu particularidad, tal como eres, lo que te interesa y lo
que no y te hacen un currículum, un… un camino especial para tí. A tí te han hecho… te
han personalizado el…
Nerea: A ver, lo único que me han puesto… no, a ver, no… Yo cuando entré aquí, es que
nada más entrar empecé con un nivel avanzado, o sea, en plan, hay como… Mira, eso de
ahí son como fichas de nivel avanzado, nivel medio y nivel… bajo. Yo siempre he estado en
el nivel avanzado, o sea, nunca he tenido un recorrido que digas tu: “Vale esto… solo estas
fichas para ella, no.” Normalmente he hecho lo que…
Martí: Pero sí que como hay diferentes has cojido el que…
Nerea: O sea, no es que yo lo haya cojido, o sea, ellos han creído que para mí es el nivel
adecuado.
Martí: Exacto, exacto. Vale, vale, vale, vale… Te han encarado, viendo tu nivel o viendo tu
perfil te han encarado de la mejor forma que han sabido, no?
Nerea: Sí, y luego está GES, que no sé si te lo habrán explicado…
Martí: No.
Nerea: GES es como una clase como para matricularte ya en plan para sacarte la ESO,
sino… Los que están en cuarto hacen GES. Hay algunos que están en cuarto pero no
hacen GES porque tienen un nivel más bajo. Pero los que tienen el nivel más alto, ya para
sacarte la ESO, están en clases de GES, que son tres días a la semana de castellano
catalán y ma… no, mates no, inglés. Y eso es como… pa… más avanzado. Sabes? Ya
está, no… Más de eso no hago.
Martí: Crees que tu itinerario, o tu… sí… tu itinerario se adecúa a tus intereses y
necesidades?
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Nerea: Sí.
Martí: Sí?
Nerea: Sí, yo creo que sí.
Martí: Y en qué punto te encuentras actualmente de este itinerario?
Nerea: No sé… yo… en qué punto en qué sentido? En plan…
Martí: Si… Desde que llegaste, como partiendo desde cero aquí dentro por dónde has
pasado? ¿Cómo ha sido tu recorrido y dónde te encuentras ahora mismo?
Nerea: Si te tengo que decir dónde me encuentro ahora mismo yo creo que mh… en el
momento más bien de mi vida, o sea… Por así decirlo estoy mh… al 100%. O sea, entré
aquí estando, vamos, al 20%, o sea… no… no quería nada de… Ni tampoco tenía pensado
en lo que hacer después de sacarme la ESO o no sacármela… no tenía en mente nada. Y
ahora mismo pff… yo qué sé, estoy como demasiado bien, en plan… He hecho un recorrido
demasiado largo, o sea, llevo aquí tres años. Que normalmente nadie lleva aquí tres años.
Está uno, dos, se van a PFIs o se sacan la ESO… Yo llevo aquí tres años demasiado
currados y ahora mismo estoy en un punto que… o sea, estoy a tope, porque sino mal
vamos.
Martí: ¿En qué curso llegaste de la ESO?
Nerea: En segundo de la ESO.
Martí: Estabas haciendo segundo de la ESO?
Nerea: Sí. Llegué aquí en segundo de la ESO, luego estuve en tercero y luego en cuarto,
ahora en cuarto.
Martí: Y ahora estás acabando cuarto?
Nerea: Sí.
Martí: Y vas en tu cen… vas al instituto?
Nerea: No.
Martí: No? ¿Te has pasado a aquí solamente?
Nerea: O sea, ellos decidieron derivarme directamente. Hay gente que va a lo mejor tres
días al instituto y viene aquí dos, o cosas así.
Martí: Sí.
Nerea: A mí no, a mi me derivaron directamente aquí to’ los días.
Martí: Y pretendes sacarte el graduado de la ESO aquí dentro?
Nerea: Sí. O sea, porque yo sé que allí no me lo iba a sacar.
Martí: Vale… Como cuarto elemento, de cinco, el dossier menciona el trabajo colaborativo
con los compañeros. ¿De qué modo trabajáis colaborativamente? Si lo hacéis… ¿Lo
hacéis?
Nerea: Sí, claro… a ver… ¿Colaborativamente cómo? En plan… Si nos ayudamos o algo?
Martí: Si os ayudáis, si hacéis trabajos en grupo… o si os ayudáis cada uno con su trabajo,
eh?
Nerea: Ah, sí, sí. O sea, mh… A ver, hay miles de asignaturas aquí, o sea… En cocina por
ejemplo lo hacemos todo conjunto, en plan… nos ayudamos. En mates a lo mejor hay
algunos que tienen un nivel más bajo, un nivel más alto… entonces… A ver, yo te hablo
desde mí, vale?
Martí: Claro, claro…
Nerea: Ehm… en catalán, por ejemplo, yo tengo un dossier que es nivel avanzado. Y nadie
tiene ese dossier, solo una persona más que es la Zara, que es la que está conmigo, mi
compañera que también está en GES. Entonces los demás tienen niveles más bajos… Hay
dos chicos que llevan aquí a lo mejor tres años en España y no dominan tanto el catalán.
Pues sí que los ayudamos, en plan, yo y la Zara a lo mejor sí que los ayudamos, en plan…
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¿Esto qué es? Pues se lo decimos o le decimos: “Va, esto…”. Sí, hacemos muchas cosas
conjuntas. Es que hay muchos talleres, entonces, yo qué sé… en todo nos ayudamos un
poquito porqué sino sería un caos. Te lo digo. Para ella, o sea, para Miranda. Pa nosotros,
pff… pero sí… si no ayudamos un poco… no sé… Pero sí, nos ayudamos muchísimo.
Martí: Vale, como quinto y último punto el dossier menciona que el centro cuenta con
espacios de trabajo metodológico en equipo. ¿Tu acudes a alguno de estos espacios?
Nerea: Eh… espacios de aquí?
Martí: Sí, bueno… Con la Miranda…
Nerea: Sí…
Martí: No, era Miranda?
Nerea: Sí, sí, Miranda.
Martí: Hemos hablado que se hacen otras cosas más allá de estar entre cuatro paredes.
Nerea: Sí… sí, sí…
Martí: Hacéis actividades en diferentes espacios.
Nerea: Sí, hacemos escalada…
Martí: De eso me ha hablado.
Nerea: …hacemos mh… electricidad… ¿Qué más hacemos? Hacemos “GarageLab”, no sé
si sabes lo que es.
Martí: No.
Nerea: Es como… Es una especie muy… Como un garaje? Ahí arriba, a tomar por culo de
aquí. Y hacemos como… cosas con… con máquinas, como llaveros y cosas de esas. O
sea, super chulo. Y qué más hay? No… deporte, que es lo básico…
Martí: Y en diferentes sitios que…
Nerea: Sí, sí, en diferentes sitios, o sea… A ver, hay algunos que están aquí, obviamente,
como téxtil, eh… cocina y… electricidad, que están aquí.
Martí: En este edificio?
Nerea: Sí, este edificio. Y luego está escalada, que está en el edificio de al lao, bueno, un
poquito más pa allá. Que es escalar. Educación física que la hacemos en una pista de allí
de Almeda allí en un pabellón y GarageLab que la hacemos allí arriba. Y también está
fusteria… Fusteria lo he dicho? No, no? Fusteria que está también aquí dentro, pero está
abajo, que es como un espacio todo de fusteria. Y también hacemos, yo qué sé… sillas,
lámparas y cosas de esas. Está tope de chulo todo. O sea, no es todo el rato mates,
catalán, castellano, educación… no. O sea, nos movemos, por así decirlo.
Martí: Estas cosas diferentes de un instituto de la formación reglada.
Nerea: O sea, es como menos agobiante.
Martí: Y echas de menos algún elemento relevante o difere… relevante diferenciado del
sistema educativo reglado?
Nerea: No.
Martí: Que no hayas encontrado… que no te hayas encontrado en el instituto que no
hayamos comentado aquí? Hay alguna cosa diferente? De los institutos, que no hayamos
hablado.
Nerea: No, los horarios, o sea… Aquí hay menos horas (ríe), ya está. Lo único que…
Martí: Por ejemplo, por ejemplo…
Nerea: O sea, aquí entramos a las nueve y salimos a la una y media. Y los viernes
entramos a las nueve y salimos a las doce y media. Eh, hacemos doce asignaturas…
Martí: Toma ya…
Nerea: Y… mh… en menos horas, o sea… Y nos da tiempo a hacerlas todas. Y yo qué
sé… Sí que hacemos una hora, en plan, una asignatura por semana. En plan, igual
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hacemos mates un dia a la semana y no en el instituto a lo mejor que hacemos mates tres
días a la semana. Es como todo menos agobiante. Lo hacemos igual y lo aprendemos igual
porque lo aprendemos igual que en el instituto y lo hacemos igual, lo que pasa es que son
menos horas y menos agobiante. O sea, a mí me agobiaba la idea de estar seis horas en
una silla metida en la misma clase, porque es que es la misma clase. Hacíamos todo en la
misma clase prácticamente, a lo mejor nos movíamos a la de al lao, pero ya ves tú. Y en
gimnasia nos movíamos al patio, ya está, nada más. O sea, a mí eso me ponía histérica, no
sé.
Martí: Y a nivel de género crees que el conjunto del alumnado se acerca a la paridad, que
hay más o menos la misma proporción de chicos y chicas, o por el contrario en el centro hay
mayoritariamente chicos y evoca a una masculinización del centro?
Nerea: No se… A ver, que… No sé qué decirte en eso. O sea…
Martí: ¿Crees que hay la misma proporción de chicos y chicas o hay más chicos?
Nerea: Hay más chicos. O sea, porque de chicas somos mh… en el Aula Taller creo que
somos tres. O sea, somos: yo, una de mi clase y otra de otra clase. Que yo me acuerde…
Ah, no, somos cuatro. Somos cuatro. Creo que eh… Y una que ni viene. Somos cinco y a lo
mejor… no sé cuántos niños hay. O sea, en mi clase hay…
Martí: ¿Cuántos habrá más o menos?
Nerea: Somos cinco chicas, pues de chicos habrán… unos veinte, o más. O sea, porque en
cada clase son mh… seis niños o así, pos imagínate cuatro clases o así. Seremos treinta
chicos o así y cinco chicas.
Martí: En cada clase cuánta gente hay?
Nerea: Diez, diez es el límite que hay. A lo mejor hay menos, hay ocho o por ahí pero
normalmente somos diez en cada clase. En mi clase hay de chicos mh… el Tarek, el David,
el Derek, el Júnior, el Abel y el Nodo. O sea, es que son siete chicos y dos chicas somos.
Martí: Ya, y crees que pasa lo mismo en todas las clases?
Nerea: Sí, pero en mi punto de vista yo me llevo mucho mejor con los chicos. O sea, yo
siempre he sido más de chicos. O sea, yo nunca me vas a ver juntarme con un grupo de
chicas porque en el patio no me junto con ellas, me junto con los chicos. Porque, no sé, de
toda la vida. Yo estoy a gusto eh, yo eso a mi esto de chicos chicas, si hay más chicos o
más chicas me da igual, la verdad.
Martí: Y crees que ocurre lo mismo con el equipo de profes?
Nerea: De profes?
Martí: Hay más o menos la mitad de hombres y mujeres o mayoritariamente hombres…
Nerea: Sí, yo creo que sí, que es más… A ver, hay chicos, pero hay también muchas
chicas. O sea, hay bastantes chicas. Porque son… esque de hecho, tutoras del Aula Taller
son tres tutoras y un tutor. O sea, hay más chicas que chicos. En ese sentido, no sé. Yo es
que estoy muy a gusto, con esto de los géneros y todo esto, no sé. Yo pienso que seas
hombre o mujer tenemos los mismos derechos, no?, no sé. En plan, te voy a hacer igual de
caso si eres hombre o mujer, ¿entiendes?, o sea, voy a estar igual. Eso me da igual.
Martí: Y, por lo que me he informado, las Escuelas de Segunda Oportunidad utilizan las
reglas de forma más flexible que los institutos de la formación reglada adecuándolas a…,
dicen, adecuándolas al contexto personal del alumno, buscando la adhesión del jóven a la
escuela en vez de contar con un sistema de sanciones más estricto. Desde tu punto de vista
se cumple este propósito?
Nerea: Sí, sí, sí. Muchísimo. Es como lo que te he dicho antes de los niveles, o sea, en el
instituto si tu tienes un nivel más bajo te jodes, ¿me entiendes? O sea, les da igual,
totalmente igual. O sea, ahí te ponen tres fichas y si no las haces pos mira, pos… mal para
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tí, o sea… y si las haces pos eso que te llevas pero allí todos tienen el mismo nivel. En plan,
si a tí te ponen cincuenta fórmulas habrá gente que te las haga en dos minutos y habrá
gente que no te las haga en una hora, ¿sabes? Y aquí a lo mejor no es lo mismo, aquí te
ponen cinco fórmulas y te ponen cinco fórmulas pa lo que tu entiendas, ¿sabes? pa tu nivel.
Y más allá de eso, aquí si tu tienes un mal día y le pegas un chillido a la profe te dice: “oye,
sales un poquito, te relajas y luego entras” y cuando sales a lo mejor al cabo de cinco
minutos sale ella detrás y habla contigo y arreglais las cosas. Allí le pegas un chillido y pa
qué quieren más? ¿entiendes? Te ponen un pedazo de parte y te dicen: “Mira, chico, vé a la
sala de profes y estás ahí, vamos… tres horas”. Porque a mí me ha pasado. Con la Miranda
y con la de ahí. O sea, yo a la Miranda sí que le tengo más respeto porque es como que,
por así decirlo, ha hecho muchísimo como de hermana mayor. O sea, siempre que he
tenido un problema se lo he dicho. O sea, es como que tengo totalmente confianza con ella,
le puedo explicar cualquier cosa de mi vida. O sea, sea personal o no personal, le da igual.
Y sí que es verdad que muchas veces le he pegado un chillido y me ha dicho: “Vete fuera,
te estás un rato y luego entras”. Pero es que, no sé, son muy flexibles aquí, en ese sentido.
O sea, porque piensa que ellos cuando tú entras te hacen una entrevista. Entonces más o
menos tu familia le explica la situación en casa, tú se la explicas… Es como que ellos se
hacen a la idea, ¿sabes? de lo que tu tienes fuera de aquí. Entonces como que ya se
adaptan a tí. O sea, si tú tienes un problema en casa fuerte, por así decirlo, no te van a
machacar. Van a estar como más relajados y flexibles contigo.
Martí: Pues pasamos al penúltimo bloque, que es la valoración. Lo que tú piensas al
respecto de prácticamente de lo que hemos hablado desde la perspectiva de alumna.
¿Cómo valoras estas estratégias distinguidas de la educación reglada emprendidas por este
centro? Ya sea el acompañamiento subjetivo, la alternancia formación-trabajo, los itinerarios
más flexibles, el trabajo colaborativo con compañeros, los espacios de trabajo, las normas
diferentes… o todas las diferencias que hay con los institutos normales. ¿Qué opinas de
eso, cómo lo valoras?
Nerea: Ehm… valorar este sitio? Por así decirlo?
Martí: Sí, bueno, las cosas… Hablando de las diferencias. ¿Estas diferencias, estas cosas
que hacen diferente aquí, cómo lo valoras tú?
Nerea: Yo lo valoro muchísimo. O sea, yo de verdad. Yo se lo digo a todo el mundo que no
va al instituto o que no aprovecha lo que tiene. Yo es que este sitio lo valoro demasiado
porque es que gracias a esto tengo pensado un futuro demasiado largo y, no sé, yo es
que… De aquí no te puedo hablar nada malo, porque es que no tengo palabras para
hablarte nada malo de aquí, sinceramente. De allí tengo mil palabras para hablarte malas
porque… que sí, que también tengo buenas, es obvio. Pero, no sé, yo se lo digo a toda la
gente. Que si te dan la oportunidad de venir aquí no la desaproveches porque aquí te dan
una oportunidad que no te la van a dar nunca. Y si no tienes esa oportunidad, ¿qué vas a
hacer? porque otra no tienes. Un PFI es casi igual que un instituto. Es que es lo mismo, o
sea, no sé, yo… de aquí, no sé. Lo valoro… lo valoro todo muy bién.
Martí: Y crees que esta visión es compartida por los compañeros?
Nerea: Por algunos más que otros, sí que es verdad. O sea, hay algunos que les cuesta
más venir, les cuesta más adaptarse y todo eso, pero yo creo que la mayoría que estamos
aquí… bueno, la mayoría que estamos en cuarto aquí ya este mes jugándonosla pa
sacarnos la ESO yo creo que lo valoramos más. Porque llevamos más tiempo, tenemos
más responsabilidad… no sé. Hay algunos que sí que tienen la misma visión que yo y otros
que no tanto. Hay otros como que les da bastante igual, porque quieras o no, yo qué sé…
Yo tengo diecisiete años pero hay niños aquí que tienen catorce. No tienen el mismo
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recorrido ni tienen la misma visión más allá de la ESO, ¿sabes?, es como que les da más
igual porque saben que tienen más cursos aquí pa pensárselo mejor. Entonces eso va por…
por personas, no sé. Yo creo que algunos sí y algunos no.
Martí: ¿Qué aspectos encuentras tú más positivos de este proyecto? De la Fundació El
Llindar.
Nerea: ¿Más positivos?
Martí: Sí.
Nerea: La manera que trabajan aquí. O sea, no sé… Como que… es lo que te he dicho, en
plan… la manera que trabajan aquí es muy diferente. Es como que te dan esa confianza
que tú necesitas. Entonces… es muy distinta. Te dan la confianza, te dan la seguridad… es
que te lo dan todo aquí, es que tu no puedes tener aquí un mal comportamiento tío, porque
es que te lo dan todo. Es que cuando yo lo tengo a veces digo: ¿Por qué? O sea, ¿por qué
lo hago? si tengo todo aquí. Es que… no sé.
Martí: Y crees que tiene carencias?
Nerea: Pues yo qué sé. Carencias… Es que ¿Qué entiendes tú por carencias?
Martí: Algún fallo que encuentres o alguna cosa que no te guste… o que crees que podría
ser mejor.
Nerea: No. Es que no. Te diría que algunas actitudes de algunos de los profes pero es que
claro, nosotros tampoco se lo ponemos fácil, entonces yo no me puedo quejar aquí de la
actitud de los profes. Sí que es verdad que algunas veces me quejo porque se pasan. En
plan, te dicen cosas que… o te pegan un chillido. Pero es que es normal, es que aguantar a
diez alumnos con historias diferentes y con niveles diferentes, que tienes que hacer
doscientas mil fichas pos no es fácil. Y yo lo entiendo, entonces me quejaría de eso pero es
que tampoco me puedo quejar. No sé, es que no veo ningún fallo aquí, qué quieres que te
diga. Es que hasta te dejan fumar en el patio, ¿qué más quieres de este centro? O sea, es
que no sé, yo es que no le encuentro ningún fallo, ninguna carencia.
Martí: ¿Personalmente te ha ayudado inscribirte en este centro?
Nerea: Muchísimo, sí, sí. Que yo entré aquí siendo una niñata, o sea, que no… Que daba
asco, es que claro, o sea… Es que yo pienso en la Nerea de antes y digo: ¿Qué haces tía,
qué haces? Yo es que he madurado mucho aquí, gracias a esto he asentado la cabeza. Sí
que es verdad que te das con un canto de los dientes, porque te lo das… Y hasta que no te
das con un canto de los dientes no dices: Ostias… toca cambiar un poquito… Pero cuando
te lo das y recapacitas… Yo qué sé, a mí me ha hecho madurar esto, la verdad.
Martí: Y ahora, como último bloque, que son las perspectivas de futuro… ¿Tú tienes
pensado terminar el itinerario que cursas aquí, no?
Nerea: Sí.
Martí: La formación.
Nerea: Sí, sí. Me queda un mes ya pa acabarlo, si estoy en la recta final.
Martí: ¿Y ahora con este mes ya te graduas de la ESO?
Nerea: Sí.
Martí: ¿Que es el GES o no es el GES?
Nerea: No, el GES es como… es como si fuese… ¿Tú en el instituto nunca has tenido
niveles? En plan, un nivel más bajo, el nivel de la clase normal y el nivel más…
Martí: Sí, sí, sí.
Nerea: Vale, pos es más, ¿sabes? Es como que te ayuda más. O sea…
Martí: ¿Pero salen con lo mismo que tú? ¿O no?
Nerea: ¿Cómo?
Martí: ¿Salen con lo mismo que tú?
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Nerea: Sí, sí… O sea, los que estamos en GES somos los que llevamos…
Martí: Ah, ¿Tú estás en GES?
Nerea: Sí.
Martí: Vale, Vale…
Nerea: O sea, los que estamos en GES somos los que estamos pa matricularnos ya, pa
sacarnos la ESO. Es como… si estuvieses haciendo bachillerato pero en la ESO, ¿sabes?
Más o menos, por así entendernos…
Martí: Sí, sí, sí. Es como el último paso pa sacar el graduado.
Nerea: Sí.
Martí: Vale. Y qué perspectivas de futuro tienes en cuanto acabes esta formación?
¿Seguirás estudiando?
Nerea: Sí, sí, sí. O sea, ehm… Me he inscrito en un ciclo de auxiliar de enfermería o de
comercio y marketing. Tenía más expectativas en el tema del deporte pero… el balonmano,
que es lo que yo hago. Y había como un… como un ciclo de balonmano. Lo que pasa es
que no me puedo inscribir porque eran las inscripciones la semana que viene. Entonces la
semana que viene pos lo haré pa ver si… en cuál me cojen. Pero vaya… de… de lo que yo
quería, auxiliar de enfermería. Es que lo tengo muy claro. O sea, hace dos meses a lo mejor
te hubiese dicho solo deportes. Pero yo qué sé, es como que tienes que abrir un poco tu
mente, sabes? Más allá de lo que tú haces. No sé yo tengo eso. A ver, que yo he pasado
por muchas cosas… Yo quería ser abogada, psicóloga, enfermera, de todo…Pero no sé,
auxiliar de enfermería yo creo que va a ir bien.
Martí: Quieres seguir estudiando, ¿no?
Nerea: Sí, lo tengo clarísimo. Que si tengo que estudiar y trabajar pos mira, eso que me
llevo, mejor. Pero…
Martí: Que quizás sin venir aquí…
Nerea: ¿Cómo?
Martí: Que quizás sin venir aquí no hubieras seguido estudiando.
Nerea: Efectivamente.
Martí: ¿Tu crees?
Nerea: Yo creo que no. Yo creo que hubiese estado en mi casa… rascándome la cabeza, la
verdad.
Martí: Pos muy bien. Pos hasta aquí toda la entrevista. Muchísimas gracias.
Nerea: Nada… (ríe)
Martí: Por colaborar y por responderme así con calma y sinceridad.
Nerea: Sí, sí… Yo sincera siempre soy.
(ríen)
Nerea: Bueno, ya está. ¿No?
Martí: Sí, tengo que parar esto…

42



DIRECTORA

Martí: Bé, hola, bon dia. Em dic Martí Cayuela i Bastida, sóc estudiant de la Universitat
Autònoma de Barcelona en grau de Sociologia i estic elaborant un treball de recerca en
relació a les Escoles de Segona Oportunitat, en concret en el centre de la Fundació El
Llindar i t’entrevisto a tu, Begonya Gasch Yagüe directora del centre de la Fundació El
Llindar. I eh… bueno, aquesta entrevista va dirigida per blocs, anirem parlant de diferents
temes que van relacionats, que van compartits amb les altres entrevistes que he fet a la
docent i a l’alumna. I bueno, podem començar per un petit bloc d’informació personal.
Begonya: Vale.
Martí: Aleshores, Begonya Gasch Yagüe directora del centre de la Fundació El Llindar, em
podria explicar breument la seva trajectòria formativa i professional que l’ha fet arribar fins al
punt en que està ara, dirigint la fundació?
Begonya: Vale, doncs la meva trajectòria formativa, sempre m’he dedicat al món de la
educació. De formació sóc psicopedagoga, educadora social en 1a promoció i després vai
fer dos anys de magisteri, però no els vai acabar. No vai acabar el 3r. I m’he format en
qüestions que tenen a veure amb acompanyament, amb adolescències complicades,
etcètera, no? O sigui, tot això no són estudis reglats però sí que han estat formacions
diferents, o graus o màsters… i… aquesta és la formació. I la meva experiència personal és
arribar fins a aquest punt en què crec que l’educació és una eina molt poderosa perquè
cadascú trobi el seu lloc en el món, i per això vai fundar El Llindar. O sigui, sóc ara la
directora general i vai ser la fundadora d’El Llindar fa 18 anys crec.
Martí: D’acord. El bloc d’informació personal acaba aquí i comencem amb el bloc…
Begonya: Si vols saber alguna cosa més…
Martí: No, no… em va bé, em va bé…
Begonya: Vale, d’acord.
Martí: A partir d’aquí comencem a parlar de més aviat aquesta institució que vas dir que vas
fundar…
Begonya: Sí…
Martí: Aleshores la primera pregunta seria: Com va sorgir aquest projecte, de la Fundació El
Llindar?
Begonya: Doncs, eh… Jo ja treballava, sempre he treballat amb adolescents i joves, no?
Una mica… amb dificultats, diríem. No he estat mai a l’escola ordinària i va sorgir perquè vai
deixar un altre projecte i volia continuar treballant amb adolescents i joves que la vida la
tenien molt complicada i llavors vai pensar: Com que l’escola ordinària li trobo moltes
mancances la millor manera que vai trobar d’inventar o explorar maneres de fer diferents va
ser construint un projecte. I llavors vai convidar a alguns… al patronat, diguéssim, que
encara alguns hi són i vem començar primer… estava jo sola de professional i, mira, i ara
sóm 60 i pico professionals. Però jo crec que quan un no està d’acord amb algunes coses
ha d’intentar explorar i inventar-ne algunes d’altres. I per això va sorgir aquesta escola.
Martí: Molt bé. Les Escoles de Segona Oportunitat, pel que he consultat, pretenen acollir a
joves que no han finalitzat els estudis obligatoris del sistema educatiu reglat per tal de
formar-los amb l’objectiu de que retornin al sistema educatiu reglat o bé s’incorporin al
mercat laboral havent adquirit un títol equivalent a la ESO o a una Formació
Professionalitzadora Certificada de nivell 2.
Begonya: Sí.
Martí: Em podries parlar d’aquesta homologació de títol?
Begonya: D’acord, però em deixes fer un previ?
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Martí: Sí, i tant, i tant.
Begonya: Eh… el previ és que crec que el que fracassa és el sistema, i centrifuga als
adolescents que no encaixen. Que no compleixen amb la norma estàndard que se suposa
que s’ha de complir, aleshores els joves abandonen. Crec que això és diferent a dir que no
han acabat graduant. És com una mica “tebio”, no em surt la paraula en català, no?, perquè
és molt greu el que fa el nostre sistema educatiu i per això l’empeny de construir una cosa
que és diferent. I de fet El Llindar som també fundadors de la red española de Escuelas de
Segunda Oportunidad. Però no m’avanço, a lo millor d’això vols parlar-ne després. Aquesta
homologació que em preguntes del que es tracta és oferir itineraris formatius que estiguin
qualificats, en aquests moments la qualificació que tenim és la que està relacionada amb el
sistema de qualificació espanyol, que li diem certificats de professionalitat. I aquests són
acumulables i al final tenen una titulació d’aprenents, d’acord? Això és el que hi ha fins ara.
El que estem treballant és que, amb la nova llei d’FP, no sé si això et sona… Doncs és una
llei que s’acaba d’aprovar… estem veient quin és el recorregut dels centres de segona
oportunitat perquè també puguin tenir homologació pròpia i titulació pròpia. En el nostre cas,
la formació dels itineraris, no sé si això t’ho hem explicat o no, però a part de tenir la
possibilitat de la ESO, que no és el millor perquè la ESO només et serveix per anar a graus
mitjans i hi ha molts joves que encara no estan preparats per anar a grau mitjà, necessiten
un recorregut més llarg. També doncs el que… la oferta educativa que fem és imatge
personal, automoció, restauració i fabricació digital. Que aquesta és una nova que hem
començat fa poc.
Martí: D’acord, i en relació a la ESO, aquesta homologació de títol equivalent a la ESO…
Això ja va més enllà del guió que tenia per la teva entrevista i m’ha sorgit aquesta pregunta
en relació a… a partir de les altres entrevistes que he fet. És en el context només del
projecte de l’Aula Taller, oi? Perquè entenc que els altres van en direcció de la
professionalitat que acabes de comentar, oi?
Begonya: Exacte, sí. O sigui, l’arquitectura que tenim la nostra història la part de la
obligatòria és on es poden treure la ESO. I de post obligatòria són tots els itineraris de
formació professionalitzadora. I també tenim a aquells que es preparen per al grau mitjà. O
sigui ja… la història és com diferents itineraris, recorreguts, possibilitats per: en algun cas
retornar al sistema educatiu, que seria el grau mitjà, i en d’altres casos per entrar al món
laboral. I també hi ha alguns joves que ho tenen molt molt complicat i la seva fragilitat és
molt important i el que passen són quatre anys en un lloc que els mira bé i que els
acompanya.
Martí: Molt bé, d’acord. En el cas d’El Llindar, em podries contextualitzar el centre en el
panorama educatiu? Forma part de la xarxa d’educació pública, rep subvencions d’entitats
privades, com es financia el projecte?
Begonya: Aquesta és una molt bona pregunta. El Llindar, fa 18 anys desde que vem néixer
amb la intenció de formar part del paisatge educatiu però no se’ns reconeix com a tal, per
això vem créixer al marge i ens vem poder construir com a Escola de Segona Oportunitat.
Aquests 5 últims anys hem generat tendència, El Llindar, amb d’altres companys i llavores
ara ja es parla de l’Escola de Segona Oportunitat. Tu mateix ets un estudiant que ja fa la
recerca sobre aquests centres que abans no existien, no? Però no acaben d’estar
reconeguts a dintre del sistema educatiu, aquesta és una greu dificultat per nosaltres perquè
això té a veure amb la titulació que hem parlat abans i també té a veure amb el finançament.
Nosaltres ens financem amb concursos públics. Això significa que, per exemple, ara en
aquests moments tota la post obligatòria són aproximadament uns entre 270 i 300 joves…
acaba un concurs, n’ha de sortir un altre i han de passar dues coses per continuar: primer
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que surti, que encara no ha sortit, ja va tard, i segon que el guanyem. I d’això depèn la
nostra activitat educativa. Per tant la fragilitat econòmica és molt important i és una cosa
que ens preocupa molt i per això treballem tant i fem tanta incidència política per poder
trobar, en aquests moments explorem el concert de serveis educatius, que ens financi.
Martí: Molt bé, d’acord. Segons es mostra a la pàgina web la Fundació El Llindar compta
amb un equip de 50 professionals, un equip multidisciplinar estable i consolidat en el món
de l’educació que treballa de forma conjunta enfocant-se en l’acompanyament de
l’adolescent o jove. Compteu també amb l’ajuda i suport d’un grup de voluntaris, estudiants
en pràctiques i col·laboradors externs experts en diferents àmbits. A partir de quins criteris
es fa la selecció de professionals que treballen al centre?
Begonya: Molt bé, bona pregunta. Fem un procés de selecció, d’acord? O sigui, traiem una
oferta laboral i llavores es presenta gent i fem tot un procés de selecció que van des de
treballs en equip a presentar material com un disseny curricular d’un taller a un treball
col·laboratiu, no? Però el més important, i és lo més difícil de saber, és que sigui un
professional que vulgui treballar amb aquests joves. Perquè no tothom vol, ni vol ni pot
treballar amb aquests adolescents i joves. Que son adolescents que han patit molt. Perquè
quan un està, com ells diuen… m’ho diuen molt bé. Molts durant molts anys darrere d’una
cadira i “siendo el último de la fila pa que no te miren”, perdona perquè em surt en castellà
però és que m’ho diuen d’aquesta manera, doncs el professional ha de tenir com
competències personals molt potens per poguer sostenir les dificultats d’aquest adolescent i
jove. L’altra part serien les competències tècniques. Si jo busco un mecànic ha de saber de
mecànica, o si busco un cuiner ha de saber de cuina. Però les competències humanes, que
no s’aprenen a la universitat, són una altra cosa i el desig de voler estar amb aquests
adolescents. Que un cop que estàs amb ells doncs bueno, suposo que la Nerea t’ha dit i
th’a explicat coses, no? lo difícil que ha estat per ella.
Martí: Sí, i tant.
Begonya: …i com ara va fer un canvi de click. Llavores això per mi és lo més important. De
vegades hi ha professionals que acaben venint a El Llindar… La veritat és que hi ha molta
gent que vol venir a El Llindar. Sobretot joves. Perquè és una oportunitat d’aprendre. I hi ha
gent que s’hi queda i després hi ha gent que diu: pos jo no puc, no? No puc treballar amb
aquests joves. De totes maneres, a part de la formació amb la que cadascú ve, per
exemple, tenim sociòlegs, tenim politòlegs tenim eh… jo què sé… historiadors,
psicopedagogs… A El Llindar tenim molts treballs col·laboratius d’equip. Moltes estones de
professionals per veure, que no són reunions, treball d’equip per veure com aprenem a
acompanyar a cada adolescent i jove perquè pugui aprendre. O sigui, al final el que volem
és que s’aprengui. Però per aprendre s’ha de tenir l’energia disponible a aprendre. I quan hi
ha massa patiment, o s’està molt bloquejat o molt angoixat o… moltes coses. I això dificulta
el procés d’aprenentatge. I no només té a veure amb psicòlegs, que també són importants,
eh…
Martí: Mh mh… està clar. D’acord. Dono per tancat el bloc en el que ens centrem més aviat
en la institució i començarem a parlar del treball que es fa amb aquests joves, de les
estratègies de retorn. Aquestes diferenciades del sistema educatiu reglat. Ehm… Com es
procedeix a la selecció d’alumnes? La matrícula és oberta a qualsevol jove que s’ha
deslligat del sistema educatiu, o com has dit abans, que el sistema educatiu no ha sapigut
adaptar-s’hi?
Begonya: A veure, mira, hi han dos maneres. O sigui, hi han moltes maneres d’arribar a El
Llindar. Però si podem dir com cos grans grups. La obligatòria, que seria entre els 13 als 16
anys, que és com a Nerea, l’alumna que vas entrevistar, aquests venen perquè el
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departament els envia. Han d’estar obligatòriament escolaritzats i ja fa molts anys i per això
estan vinculats al que en diem l’Aula Taller. Però administrativament es diu Unitat Escolar
Compartida. Aquests venen del departament d'ensenyament, no tenim matrícula viva.
Després la post obligatòria tenim moltíssima demanda. O sigui, deixem tres vegades a fora
a nois i noies que voldrien venir, dels que podem acollir. Perquè hi ha una cosa que funciona
que és el boca a boca, que la gent sap que aquest és un bon lloc per aprendre, després
perquè hi ha… Ara per exemple hem fet les portes obertes de l’escola de mecànica, l’escola
restaurant, l’escola d’imatge personal i la fabricació digital. Llavores han vingut com a
qualsevol institut pares i alumnes, o nois i noies sols, que venen a veure si els hi interessa.
Llavores per matricular-se es matriculen com a un grau mitjà. Com que en tenim tants,
doncs per exemple, aquest any encara no ho sé eh… però l’any passat per tenir trenta joves
de primer any hi van haver cent i pico sol·licituds. Llavores fem uns processos de selecció.
Però la selecció no és per agafar “a los mejores o a los peores”. La selecció té a veure en
intentar esbrinar si realment els interessa aquesta família professional. Llavores de vegades
es presenta a la cuina però després a la selecció pensem que és millor i els acompanyem a
un altre projecte. D’acord? Aquesta seria més o menys la metodologia. Sempre va
acompanyat d’una entrevista personal.
Martí: D’acord. El dossier que ofereix el centre a la pàgina web parla de cinc elements
rellevants de la política educativa del mateix, diferenciada de la de centres d’educació
reglada per tal d’aconseguir que els joves que es matriculen al centre retornin al sistema
educatiu reglat o bé s’incorporin al mercat laboral havent adquirit un títol equivalent a la
ESO o a una Formació Professionalitzadora certificada de nivell 2. El primer d’aquests
elements és l’acompanyament subjectiu d’aquest alumnat. Escoltant-lo per tal de
responsabilitzar. Podries dir en què consisteix aquest acompanyament subjectiu?
Begonya: M’encantaria perguntar-te a tu què entens per això, eh… Crec que t’has mirat la
plana web que fa molts anys… que fa molts anys que no hi entro, però… què volem dir amb
això? Amb això volem dir que l’acompanyament subjectiu té a veure amb lo que és cada
persona. I amb el què arriba cadascú. Aquí intentem no tenir un ideal d’alumne. Vol dir: jo
mecànic o jo tutor crec que els meus alumnes han de respondre a això, això… No. Ho fem
al revés. Primer escoltem. De fet, amb els petits… amb els adolescents la primera trobada
la tinc jo mateixa amb ells, els acullo jo i lo que fai és escoltar, literalment. Els hi pregunto
què ha passat, com és que han arribat. I m’expliquen unes coses doncs realment molt
importants. Llavores subjectiu vol dir tenir en compte al subjecte. Que no són objectes. Que
uno lo mueve.. no, no. Com que són subjecte tenen una responsabilitat. Llavores, de
vegades quan s’arriba aquí un arriba com molt victimitzat. “Me han expulsado, me han
hachado…” que és veritat, eh? O sigui, l’experiència, o sigui, no sé si tu has tingut una
experiència d’expulsió d’un lloc, o de no encaixar en un lloc però això és una ferida molt
gran. Però la història és intentar treballar que amb el que el jove arriba poder
responsabilitzar-se i poder-se’n fer càrrec i afrontar el futur. O sigui, no anar de víctima per
la vida de “con todo lo que me han hacho y con todo lo que me ha pasado…”, “Sí, sí, la vida
es jodida, d’acord. I amb això què fem?” És la mala traducció de l’acompanyament
subjectiu. Amb el que cadascú arriba ens posem a treballar. Hi ha gent que arriba que no
recorda sumar. Això no és lo important. Ara, és rellevant quina dificultat tens per posar-te a
sumar. I no sempre és cognitiva. “Siempre he estado en la última fila”. Per això intentem,
com et diria la Nerea, parlar molt. Ella et diria que parla molt amb la seva tutora. Per tant,
aquest acompanyament subjectiu és “uno por uno”. Amb la Nerea se l’acompanya d’una
manera “com és la Nerea. No “cómo es el Pepito o cómo es el Héctor o cómo es no sé
quién”. I per acompanyament a mi m’agrada dir que no és ni anar per davant de l’alumne
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dient el que imperativament “lo que tienes que hacer” ni anar per darrere deixant-lo caure en
el sentit de “me da igual, no se puede porque total… impotència pura i dura” sinó al seu
costat, al seu ritme i als seus passos. Hi ha nois i noies que necessiten tres anys per
connectar-se i començar a aprendre. I llavores és brutal. O sigui, jo no m’he trobat mai un
alumne, i fa molts anys, que vulgui ser tonto. No. I per tant, què passa… l’acompanyament
subjectiu és un acte d’intentar abordar l’obstacle de cadascú per poder aprendre.
Martí: Fantàstic, eh… Quin és el propòsit del segon element alternança de formació i
treball?
Begonya: Vale, aquest, alternança de formació i treball, significa que nosaltres pensem que
la millor manera d’aprendre és treballant. La millor manera d’aprendre és fent les coses. Per
això diem “Pensar con las manos”. Perquè fem una oferta de formació professionalitzadora
però també a l’Aula Taller, com vas veure amb la Nerea, la metodologia és treballar amb
tallers. Però per exemple, per donar un pas més, on estic jo ara, estic al Repartidor, a
l’escola restaurant al segon any hi ha un escenari real de treball. Vol dir que ara, a l’hora del
migdia hi ha un servei de restaurant i la gent ve a menjar. I els de cuina fan la cuina i els de
sala fan la sala. Hi ha algun contractat però hi ha d’altres que és el seu segon any
d’aprenentatge. I creiem que un escenari real de treball ajuda molt a aprendre, per això li
diem alternança entre formació i treball.
Martí: Molt bé, el tercer element que presenta són itineraris flexibles i personalitzats. En
quin sentit es flexibilitzen i personalitzen?
Begonya: Pos amb tots els sentits que puguem. Lo màxim. Això vol dir que personalització
té molt a veure amb lo subjectiu. Allò que dèiem abans, no? Que cada jove que arriba
l’escoltem i col·laborem a veure quin pot ser el seu itinerari. Flexible vol dir que tu pots
començar cuina però al acabar el primer any de cuina te n’adones que no és allò que tu
volies. I pots canviar a un altre itinerari. Aquest any tenim un jove que ha fet el primer any
d’imatge personal i no li ha agradat, l’ha acabat el primer any i a segon anirà a la fabricació
digital llavores els itineraris són en funció dels interessos i les necessitats dels joves. I
bueno, pos un… potser tu a lo millor tens molt clar de sempre que vols ser sociòleg però a
lo millor un després de dos anys diu: “Ostia, pos no era exactament el que jo volia, vull
provar una altra cosa”. Això en El Llindar és radical, i no vol dir que un ho ha fet malament
o… es que als 16 anys o als 17 anys tenir molt clar el que es vol fer amb la vida és como un
imperatiu que l’escola d’avui ho demana i jo crec que és un gran error. S’ha de provar
coses, s’ha de caminar, i això no té res a veure amb provar coses i deixar estar-les. Això es
nota. Quan un s’imposa i diu: “Ostres, jo pensava que la mecànica m’encantava, ho he
provat i no és lo meu”. Pues fantàstic, aquest és un gran èxit. He fet una cosa per saber que
no era lo meu, vaig a provar una altra cosa. Aquest és un exemple de l’itinerari, però també
un altre exemple de l’itinerari és aquell que un itinerari del primer any de mecànica, no?
Doncs després hauràs de triar el segon any si vols fer planxa i pintura o si et vols dedicar a
l’automòbil. I a lo millor en el primer any, doncs en el primer trimestre, tu vas a un ritme i a
un temps. I un altre que en el primer trimestre ja ha fet tot el disseny curricular de tot l’any.
Aquesta és la feina dels profes: adaptar-nos a lo que cada jove proposa, no al revés.
Martí: Molt bé. Com a quart element el dossier esmenta el treball col·laboratiu amb els
companys. De quina manera i amb quin objectiu es proposa aquesta metodologia?
Begonya: Treball col·laboratiu, és una manera de fer a El Llindar. Col·laboratiu intra i
externament. O sigui, amb gent de fora de la salut mental de la justícia juvenil, de molta
d’acadèmia… Treballem, no sé si la coneixes… l’Aina Tarabini…
Martí: Sí, sí i tant.
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Begonya: Sí? Pos treballem molt conjuntament amb ella, som amigues i tenim molt bona
relació. Doncs col·laboració és que és col·laboratiu amb tots aquells que ens poden aportar
coses i podem construir saber conjunt. L’Aina en té un, des del món de l’acadèmia, i
nosaltres en tenim un altre des de la pràctica. Pues ajuntem. Però a dintre el que fem un
treball col·laboratiu… el que fem és això que deia, espais de treball. Que són la construcció
de casos, les triangulacions i les metodològiques. I és que un professional porta un noi, una
noia, porta una situació i entre tots pensem la millor manera d’abordar-la. I això hi estic jo
present, és un dels dels meus encàrrecs. No com a directora general a nivell laboral sinó
com acompanyant a l’equip a veure com millor podem treballar amb els adolescents i joves.
I ens acompanyen també en col·laboració molt amb dos persones que tenen una mirada de
la subjectivitat, desde diríem de la salut emocional.
Martí: D’acord. Com a cinquè i últim punt del dossier esmenta que compteu amb espais de
treball metodològic en equip, bé, de fet és això que acabem de parlar.
Begonya: Sí. Però t’explico un exemple que va passar ahir. Una tutora diu: Jo amb aquest
alumne ja no sé què més fer, no està venint. Doncs vem pensar entre tots quina era la millor
manera de dir-li que aquí ja no hi havia més manera de poder continuar. O sigui, és pensar
molt bé quina paraula li dius a cada jove i què toca dir-li. A un dir-li: fins aquí, i ja està, i a un
altre seguir insistint, etcètera, etcètera. Vale? No hi ha protocols que serveixin per tots.
Martí: Està clar. Trobes a faltar algun element rellevant, que no haguem comentat,
d’aquests diferenciats de l’educació reglada?
Begonya: Eh… bueno, és un element que és transversal a tots els que tu m’has preguntat i
que surten al dossier, com dius, però és el desig del professional. O sigui, és el desig de
voler estar amb aquests nois i noies i de pensar que tenen futur. I que tenen un lloc en
aquest món. Que no té res a veure con el talento. És una paraula que jo no m’agrada gens.
Jo no tengo talentos però tinc un lloc al món, no? I crec que això és essencial, que els
professionals que ens dediquem a l’educació, tant de la ordinària com no, hem de
transmetre desig per aprendre i saber que tothom té un lloc en aquest món, que pot fer
moltes coses i ser moltes coses.
Martí: I quin impacte creus que generen aquests elements en els joves, en els alumnes de
la Fundació El Llindar?
Begonya: Molt, molt impacte. Molt. O sigui, ells ho diuen molt bé. Ells, per exemple, frases
com… n’hi ha una última que em ressona molt, és: “A fuera del Llindar hace frío”. Tenen la
sensació que és un lloc que se’ls mira. Ara tenim un professor que va ser alumne, que està
en un gr… ha fet un grau superior ja d’electricitat i vol fer una enginyeria. I ell deia: “Jo a
l’institut era invisible i la única manera de que em veiessin era molestant i sent un
cabronazo”. Però l’impacte sobretot és que cuentan para alguien, que són algú, que tenen
alguna cosa a dir. I és la seva cosa, que a lo millor no és el que a mi m’agrada però no és lo
important que sigui lo que a mi m’agrada. I el més gran impacte probablement és que
tinguin ganes de desitjar futur. Això crec que és l’impacte, i alguns continuen estudiant i
d’altres no. Perquè no tothom ha de ser acadèmic ni ha d’estudiar. Es necessiten molts bons
professionals d’altres àmbits, no? Crec que aquest és un de… i que es reconciliin amb la
seva vida, que es reconeixin com a persones.
Martí: I tant. A nivell de gènere creus que el conjunt de l’alumnat s’acosta a la paritat en
aquest aspecte o pel contrari al centre hi acudeixen majoritàriament nois i evoca, potser, a
una masculinització del mateix?
Begonya: Hi han formacions… per exemple, aquí a la restauració és bastant paritari. Per
exemple, a la mecànica hi han més homes, no hi ha cap dona, vaja, en aquests moments.
N’hi ha hagut alguna. I a la imatge personal també és paritari. Hi ha molts nois ara que els hi
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agrada aquest tema, no?, la imatge personal. Però per nosaltres… mai hem tingut el biaix
de gènere. Considerem que cadascú que arriba arriba amb les seves coses i punto. Ara bé,
a un nivell més acadèmic podria dir-te que les noies són més invisibles. Les noies… els nois
són més conductuals i se’ls veu més. Les noies desapareixen, tenen d’altres encàrrecs: de
cuidadores, de treball de la llar, etcètera. I llavores es fan més invisibles i desapareixen. I
això és una qüestió rellevant a nivell acadèmic per poder estudiar, no? Però per exemple,
amb l’Aina hem discutit molt, no?, quan ella deia: “Bueno, és que les formacions tenen biaix
de gènere. Feu mecànica i tal…” però és que el simbòlic d’aquests joves és que ja volen fer
aquestes coses. Llavores els hem de respectar. Una altra cosa és anar treballant perquè
somiin per fer coses diferents, no? Però en genèric és un número que mai hem tingut al cap.
No sé si t’he respost.
Martí: Molt, molt. Passa el mateix amb l’equip professional?
Begonya: És bastant paritari, eh. Normalment en aquest tipus de centres hi ha més dones
que homes perquè està més associat el tipus d’educació, no? Però en general som molt
paritaris nosaltres. A l’equip directiu en aquests moments hi ha tres dones i dos homes, per
exemple. I la directora general és una dona, cosa que tampoco puede ser. Que sóc jo, que
és al revés normalment. Però en general, vem fer un estudi fa poc i som paritaris, sí.
Martí: Molt bé. De quina manera o sota quins criteris es defineix la taxa d’èxit en aquest
centre? Teniu algun tipus de dades d’avaluació?
Begonya: Mira, això has de llegir l’informe que vem treballar amb l’Aina Tarabini que es diu:
“L’èxit educatiu més enllà del rendiment”.
Martí: D’acord.
Begonya: És un estudi que deu estar penjat també a la pàgina web, i sinó te l’envio. I el que
vem treballar era justament buscar aquells elements que donen èxit i que no només tenen a
veure amb el rendiment. Per exemple, el sentiment de pertinença. Després d’estar
desvinculat tant temps quan un es vincula en un lloc i ve, i de vegades encara que no vingui,
però hi ha una vinculació, que aquest és un element importantíssim… abans m’has dit què
faltava a la ordinària? La vinculació, no? entre la institució o el profe i l’alumne. Doncs
aquest sentiment de pertinença, de vinculació amb un lloc és un element d’èxit per a algú
que els seus últims tres anys de la vida no ha anat mai a l’institut. Per tant, són altres
elements d'èxit. Bueno, te n’he dit un eh, pero hi ha sentiment de pertinença, identificació,
recuperar les expectatives de que pots fer alguna cosa… I després, evidentment, un altre
element més acadèmicament… poder passar amb nota diríem els aprenentatges, no? Però
nosaltres no ho posem en primer pla.
Martí: D’acord. Pel que m’he informat, les Escoles de Segona Oportunitat utilitzen regles de
manera flexible, adeqüant-les al context de l’alumne buscant l’adhesió del jove a l’escola en
comptes de comptar amb un sistema de sancions estrictes. Com ho podries traduir en el
context d’aquest centre, de la Fundació El Llindar?
Begonya: És que té molt a veure amb lo de l’acompanyament subjectiu i personalització. O
sigui, hi ha un marc en el que s’ha de ser puntual, s’ha de venir a treballar, no nos
peleamos, hablamos… Però després… O sigui, lo primer que jo faig quan em trobo un jove,
amb un adolescent, no és decirle toda la normativa que tenim, és escoltar-lo. I a partir d’aquí
ja veurem com anem treballant. Entenc que si hi ha un adolescent que porta tres anys
sense anar a l’institut, i sense aixecar-se al matí, i dorm de dia i a la nit está por otras
histórias doncs això té un procés. Això s’ha de treballar. Llavors si jo el que vull és que es
vinculi, perquè no vingui no li diré que ja no vingui. El regiment disciplinari a mi em sembla
que no serveix per res. Això no vol dir que un no hagi de ser responsable dels seus actes i
això vol dir treballar molt amb cadascú. O sea, si tu vienes demasiado puesto pues no
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podràs treballar. Hauràs de sortir i quan les coses vagin bé a lo millor podràs tornar a
treballar. Sino te vas a cortar. Bueno, petites coses, em sembla que la lògica s’entén, no?
Martí: Sí.
Begonya: Martí, me quedarían cinco minutos.
Martí: D’acord, d’acord. Ara de fet ja és una petita valoració i aquí acabem. Com valores a
nivell institucional les estratègies educatives distingides de l’educació reglada empreses pel
centre?
Begonya: De les nostres?
Martí: Sí, sí, sí. Les vostres.
Begonya: Ah… Molt bé. Vull dir, però molt bé en el sentit que és un treball de construcció.
O sigui, a lo millor l’any que ve ens trobem a algun lloc i parlem i hi han coses que et dic:
ostres, pos això ara ho estem veient d’una altra manera. O sigui, l’escola és en construcció
contínua. Perquè cada vegada venen nois i noies amb les seves coses. Per tant, hem
d’estar pendents de lo que porta cada noi i noia. Però crec que a l’escola el que hem
construït és una bona escola, una escola de la qual la ordinària podria assumir alguns dels
elements que nosaltres tenim i crec que l’èxit és que els nois i noies volen venir. El millor
indicador d’èxit és que els nois i noies es volen apuntar, a alguns els hi va bé i a d’altres no,
això forma part de la vida.
Martí: S’aconsegueixen els objectius marcats? Que serien o el retorn dels estudiants al
sistema educatiu reglat o incorporació al mercat laboral, o els objectius que tu acabes de
proposar?
Begonya: A veure, tenim una mitjana d’un 66% com diríem d’èxit, no? O de retorn al
sistema reglat o al mercat laboral. El que passa és que tenim un mercat laboral que és molt
complicat i és molt difícil entrar i llavores no crec que sigui l'únic varem. I l’altra cosa,
retornar a un grau mitjà, que és on es retorna, si el grau mitjà no treballa d’una altra manera
es torna a abandonar. Perquè hem tingut joves que han fet un procés espectacular però el
grau mitjà continua sent super acadèmic, super massiu i no sempre amb els profes que
volen que aquests joves hi vagin. Llavores crec que és una qüestió molt complicada, però
vaja, en genèric tenim un 66%, com diu a la nostra memòria, d’èxit.
Martí: I com a última pregunta, quines són les perspectives de futur per part de la fundació?
Begonya: Doncs, continuar existint. Perquè la fragilitat econòmica és molt important, les
expectatives de futur és que el sistema educatiu ens faci un lloc. O sigui, fins ara era que
volíem encaixar. Ara hi ha un canvi. Que ens facin un lloc és diferent que encaixar. I que no
perdem la nostra singularitat si tenim la sort de tenir un lloc en la nova llei de FP, que és pel
que estem treballant.
Martí: Molt bé, molt bé. Doncs moltíssimes gràcies. Fins aquí les preguntes que tenia
preparades i moltíssimes gràcies per accedir, per col·laborar, per respondre’m tan
sincerament i amb calma i tranquilitat.
Begonya: Molt bé, que et vagi molt bé i si algun dia busques fer de voluntari…
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